
Ilmub 
(vaheaegadega) 
alates 1950. aasta 
21 . juulist 

ftEME 
Nr. 10-11 (983-984) Teisipäev, 16. mai 1995 Hind 4 krooni 

TÄNASES LEHES 
ON LUGEDA: 

«•* Pärnu sadamast 

<«~ Jõhker turumajandus 

+~ "Estonia" komisjoni 
osaaruanne II 

«•* "Mare Balticumist" 

••* Miinisadamast 

lk. 2 - 3 

lk. 6 

lk. 7 - 9 

lk. 10 

lk. 1 2 - 1 3 

Meremehe saatus lk. 14 

Ahvenamaa lugusid VIII lk. 15 

" T * * " - ^ " ^ ' : 

" " " M - : " " " ' - : • ' * " " 
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Isi Trapido foto 

Eesti sai "Lorina * t 

kahjuks küll hulga vaesemalt 

21 . aprilli hommikul võeti 
Hundipea sadamas veeteede 
ameti laevade perre vastu 
u u s alus "Lonna". Soomest 
4,25 miljoni Soome marga 
eest sealselt mereametilt os
tetud laev on ette näh tud 
meremärkide paigaldami
seks, kuid teda võib kasuta
da ka päästelaeva, pukseri j a 
jäämurdjana. 

Veeteede ameti peadirektor 
Kalle Pedak ütles, et "Lon
na" on ehitatud 1980. aastal 
Soomes ja tema üks eripära 
on aktiivse biopuhastus-
seadme olemasolu pardal. 
See õrn seade filtreerib kõik 
laevast tulevad heitmed ning 
merre jõuab praktiliselt pu
has vesi. Samas võib puhasti 
rivist välja viia üksa inus 
hooletult WC-sse heidetud 
suitsukoni või paberitükk. 
Laeva hind on sellise eesku
julikus korras tööriista kohta 

väga odav — seda tänu kahe 
riigi merendusametite hea
dele suhetele. 

"Lonna" on 42,7 m pikk, 
12,4 m lai, süvis on 3,8 m, 
parda kõrgus 5,2 m ning 
suurim kiirus 12 sõlme. Lae
va masina võimsus on 1605 
kW — umbes 2000 hj. Öko
noomsus käigul 11,5 sõlme 
on kütusekulu 300, täiskii
rusel aga 400 1 tunnis. 

Laeva kapten on Rein 
Peetrisoo, kes oma aluse 
üheks positiivsemaks oma
duseks loeb väga head ma-
nööverdamisvõimet. Tema 
sõnul võimaldab aluse jää-
klass seda kasutada ka tal
vel: Pärnu sadamasse või 
Väinamerre pääsemisel pii
sab võimest läbida 70 cm 
paksune jääklht . "Lonna" 
meeskond on komplekteeri
misel, sinna m a h u b paljude 
soovijate seast 14 inimest — 

kaptenil on võimalus pari
mad välja valida. Peale laeva
pere mahub pardale vajadu
sel ka ekspeditsioon: laevas 
on 27 magamiskohta. 

"Lonna" pühitses meremis-
joni pastor Jaan Jaani, peale 
veeteede ameti töötajate j a 
juhtkonna viibisid pidulikul 
sündmusel ka värske teede-
ja sideminister Kalev Kallo 
ning ministeeriumi kantsler 
Ruth Martin. Minister ütles 
oma kõnes: "Mul on väga hea 
meel, et minu esimesse töö
nädalasse sat tus uue laeva 
saamine, mis on hädavajalik 
täitmaks areneva riigi kohu
seid kogu maailma ees vee
teede korrashoiu osas." Mi
nistri meelest oleks kena, kui 
uute laevade muretsemise 
traditsioon jä tkuks ka edas
pidi. 

"Lonna" ostmine on spet
sialistide sõnul küll tulus te
hing, kuid Eesti riik jäi tänu 
veeteede ameti "ümberstruk-
tureerimisele" ilma mitme 
miljoni krooni suurusest 
abist. J u b a aastataguste 
plaanide kohaselt pidid Soo
me partnerid abiprogrammi 
raames "Lonnale" juurde ehi
tama avamere reostus korje 
seadme, mille paigaldamine 
tänu laeva keres selleks juba 
olemasolevatele avadele on 
üsna hõlbus. "Tänu" veetee
de ameti lõhkumisele peata
sid abistajad selle program
mi. Kahjuks pole see esime
ne ega ka viimane kord, kui 
meie riigis õhinal "oma asja" 
ajades riigi huvid unustatak-
se. 

Küllike Rooväli 

Roolikambris: kapten Rein Peetrisoo, meresõiduohutu
se talituse juhataja Vello Muru, peadirektor Kalle Pedak, 
kantsler Ruth Martin ja minister Kalev Kallo. 

Peadirektor Kalle Pedak näitab mütsiga Veeteede Ameti 
valdusi Hundipeal minister Kalev Kallole ja kantsler Ruth 
Martinile. 
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Pärnu sadam läheb Vana-Pärnu karjamaale 
26 . aprilliks kutsusid Pär

nu maa- ja linnavalitsus 
ning Pärnu Sadam oma sa
dama tuleviku üle arutlema 
mitut laadi teadmiste ning 
huvidega inimesi. Hotellis 
"Strand" korraldati konve
rents "Pärnu sadam kui re
gionaalse arengu generaa
tor". 

Tihe tööpäev algas ettekan
nete kuulamisega. 

Linnapea Väino Linde tu
letas meelde tõsiasja, et sa
dam on paik, kust s aab algu-

da kokkulepe selle kohta, et 
Pärnu on silmapaistvate eel
dustega logistikakeskus-
transpordisõlm, mis on oluli
ne kogu Eestile, mitte ainult 
oma piirkonnale. Siin on ole
mas raudtee-, maantee-, 
õhu- ia meretransport, are
nenud: on ka side kui info-
transpordi esindaja. Ainult 
kõiki logistikaharusid hõl
mav süsteem a n n a b suure
päraseid tulemusi, seda on 
maailmapraktika j uba tões
tanud. Hr. Vooglaid arvas ka, 

se j a lõpeb laeva tee. Pärnu 
on sajanditevanune sadama
linn, Hansa Liidu liige 1369. 
aastas t . 1993. aas ta l moo
dustat i munitsipaalettevõte 
"Pärnu Sadam", et korrasta
da sadamamajandust ning 
kujundada nõukogudeaeg
sest kalasadamast normaal
ne mitme funktsiooniga sa
dam. 

1. veebruarist 1995 on lin
navalitsuse otsus aktsiaselt
si moodustamise kohta, kus 
100% aktsiaid k u u l u b linna
valitsusele. Praegu on Pärnul 
oma koht Eesti transpordi-
s tmktuur is . 

Konverentsi tööd juhata
nud Ülo Vooglaid arvas, et 
esmajoones on vaja saavuta-

et kõik head plaanid on või
malik kadedatel-ahnetel 
nurjata, kui neile vastu ei 
hakata . Ta kinnitas, et ei ole 
karta, et keegi tööst ilma 
j ääks . Otse vastupidi, iga 
sadamas tööd tegeva inimese 
kohta tuleb tegutsemisvõi
malusi mitmele-mitmele tei
sele. Ka hoiatas ta katsete 
eest juhtida seal, kus areng 
peaks toimuma iseregulat
siooni teel. 

Tema oli ka see, kes aval
das arvamust, et Eestis on 
liiga palju sadamaid j a len
nuvälju. 

Pärnu maavalitsuse aren
dusosakonna esindaja Ur
mas Kase alustas oma sõna
võttu tõdemisega, et iga tege-

Tagaplaanil on laevatehas ja see osa. kus sadamal on 
laienemisvõimalusi. 

vuse eesmärk peaks olema 
inimestele parema elu taga
mine. Pärnu sadama edukas 
tegevus oleks üks eeldus sel
le eesmärgi saavutamisel. 
Pärnu sadama tagamaaks on 
pea pool Eesti vabariigist, 
seal toodetakse veerandijagu 
Eesti rahvuslikust kogupro
duktist. Pärnu ia Tartu maa
kond paistavad silma uuset
tevõtluse poolest, teised jää
vad maha. 

1990. aasta aprillis tuli 
Pärnusse Malta lipu all 'Vic
toria J" turvast laadima. See 
oli esimene laev välislipu all. 
Sest ajast on kaubalaevade 
arv pidevalt suurenenud. 

"Mets on vaese mehe 
kasukas" 

1991. aasta veosekäive oli 
72 500 tonni, 1992. a. 
201 000 — see oli peamiselt 
paberipuu väljaveo aasta. 
1993. aas ta oma 285 000 
tonniga näitas kiiret ümar-
palgi osatähtsuse suurene
mist ning 1994. a. 437 000 
tonnis on võrreldes eelmise 
aastaga saematerjali osa
tähtsus kolmekordistunud. 

Hr. Kase arvas, et Pärnu 
sadama arendamine aitaks 
tasakaalustada Tallinna sa
damate domineerimist "meie 
Liivimaa regioonis". 

Kas Pärnus ujuda saab? 
Jüri Tenson Eesti Me

reinstituudi Pärnu osakon
nast keskendus oma sõnavõ
tus loomulikult keskkonna-
küsimustele. Põhiline oli see, 
et Pärnu lahe olukord on se
davõrd paranenud, et suvel 
võib seal ujuda küll. Sadama 
keskkonnaprogramm on väl
ja töötatud koos linnaprog-
rammiga. Linna puhasti töö
tab vastavalt euronõuetele. 
Sadamatööde süvendusma-
terjalid muda ja liiv on või
malik mõistlikult ära kasuta
da. 
Linnavalitsus on volitatud 

teatama, et kui turbale 
present peale tõmmata, 

siis see ei tolma nii palju. 
Hr. Tenson puudutas ka 

turbaprobleemi. Sadamas 
olime turbahunnikut vaada-

Kodusadam Pärnu AS Pärnu Laevatehas 
P ä r n u piirkond on olnud oluline laevaehi

tuse, kaubanduse j a kalapüügipiirkond. Pär
nu o n olnud kodusadamaks paljudele laeva
dele. 1873. aasta Vene laevade nimekirjast 
leiame ka Läänemere-äärsete sadamalinnade 
laevad. Kõige rohkem on neid registreeritud 
Riias. Eesti meresõidukeskustest on Pärnu 
kõige arvukama laevastikuga. Pärnu on ko
dusadamaks tervelt 33 laevale. Neist kaks on 
aurulaevad: 53-lastine 60 hj masinaga "Per
nau-Riga" ja "Fellin" (70 lasti, 80 hj). Suure
mad olid purjelaevad "Voldemar" (180 lasti), 
"Ekliptik" (149), "Katarina" (130) j a "Betle-
hem" (124). 

P ä r n u laevadest oli traditsiooniliselt palju 
ka Riiga registreeritud. Teisel kohal oli siis 
laevade arvult Narva 23 registreeritud laeva
ga. Tallinn oli alles kolmas, seal oli 20 laeva 
(s.h. ü k s aurik), Hiiumaal oli registreeritud 8 
ja Arensburgis 2 laeva. 

1994. aasta registris on Pärnu kodusada
maks märgitud 11 kauba- ja 39 kalalaevale, 
veeteede ameti lootsilaevale "EVA-005" j a Me
reinspektsiooni kalakaitse laevale "Piret". 

On olnud aegu, kui Pärnu väljavedu on üle
tanud Tallinna oma, näiteks pärast Katariina 
11 külaskäiku 1764. a. Siis vedasid kaupa väl
ja eranditult välismaa laevad. 

Möödunud, 1994. aastal käis sadamas 
kokku 343 laeva, neist 107 Eesti lipu all. Aga 
kui Vene lippu kandis 117 laeva j a kokku 
käis kaubalaevu 280, siis meie laevade osa
täh tsus eksportvedude tegemisel liiga suur 
vist ei ole. 

Praegu on mingil määral laoplatse Pärnu 
Laevatehase territooriumil, kus käib vilgas 
puidulaadimine. Väravas on silt, mis teatab, 
et puitu ostab AS Metsaserv, laadimas on fir
ma "Lumi-Forest", millel ilmselt Eesti sada
mates laiem tegevus käsil. Laevatehasest 
rääkis meeleldi aktsiaseltsi tegevdirektor Ju
han Pihelpuu. 

"Meie laevatehas on üks osa endisest "Pär
nu Kalurist", ehitatud 1960. aastatel. Siin on 
ujuvlaevaremonditöökoda, remondikaid, 
kuni Sauga jõe suudmeni on veel vaba maad, 
kus saaks ehitada. Meil on 300-tonnine 
slipp, ellingud, saame teha remonti, mitme
suguseid diisli- ja elektritöid, ka metallkonst
ruktsioone, mahuteid, tõsteseadmeid. 

Siinse kai kaudu on välja veetud 30—35 tu
hat tihumeetrit puitu, sadakond meetrit kaid 
saaks veel juurde ehitada. 

Tööd on jätkunud, raskest perioodist kaks 
aastat tagasi saime üle j a praegu on meil tööl 
45 inimest. Ellingu graafik on sügiseni täis. 
Teeme remonti nii kala- kui ka kaubalaeva
dele, nii meie kui välismaa omadele. Oleme 
teinud dokkimis-ja keevitustöid 3 Soome ja 1 
Rootsi laevale. 

1993. aasta oli raske jääaas ta . Siis tegime 
siin avariiremonte. 

Meil on siin ka väike naftaterminaal, aga 
sel ei ole tulevikku. Plaanis on hakata pilsi
vett vastu võtma j a seda ümber töötama. 
Meie eelis on see, et me ei lagundanud oma 
majapidamist ära, nagu "Kirov" seda tegi. 
Meil on alles sadam, kaid jne., selle tõttu 
saame ka laevu vastu võtta. Majapidamine on 
meil 1994. aastal kolhoosi osakute eest oma 
inimestele erastatud." 

Centrali" laevad. 

Briketi ja turba laadimine. 

nud ning praktilise meelega 
meesterahvad arvasid, et 
kõigepealt võiks j u turbale 
presendi peale tõmmata, et ei 
tolmaks nii hirmsasti. Hr. 
Tensoni sõnavõtust kuulsi-
megi, et mõistlikud "Roheli

sed olid" avaldanud seisu
kohta, et majandamist ei saa 
paugupealt seisma panna, 
samuti turba laadimist kesk
linnas asuvas sadamas, ning 
soovitanud sedasama. Tul
nud siis sellest läbi linnava
litsuse teada anda. 

Kaubasadam ei ole õiges 
kohas — see on 

kesklinnas, 
arvas endine linnapea, 

nüüdne Riigikogu majan
duskomisjoni Mge Rein 
Kask. Ta luges samuti kui 
eelkõnelejadki üles Pärnu 
eelised ning leidis, et ei ole 

Eestis neid arvukaid sada
maid ia lennuvälju vaja. Ra-
hapröbleem on muidugi kõi
ge raskem ning hr. Kask ar
vas, et riigilt abi ei tule. 

Läänemeri on tähtis 
liiklussoon 

Stig Lofberg Taani logisti
ka konsultatsioonifirmast 
selgitas natuke Euroopa Lii
du tegutsemist ning avaldas 
oma arvamust: seal püütak
se Ida-Euroopa maad uuesti 
plaanimajanduse teele viia, 
et oma laenurahad kiiremini 
j a kasudega tagasi saada. 
Üksnes 13. peadirektoraat 
tegeleb regionaalse arengu 
tegeliku planeerimisega. 

Hr. Lofberg avaldas arva
must, et Läänes mõisteti al
les hiljuti, et Läänemeri on 
tähtis transpordisõlm ning 
see tähendab, et Pärnul on 

Pärnu 
Merenduskeskuses 

tähistati 50 aasta möödumist õppekursuste kombinaadi asu
tamisest. Sel puhul tervitati kõiki neid, kes Pärnus merekooli-
tust andnud ning seda vastu võtnud. 

Merenduskeskuse juhataja Arno Maidla toonitas, et sama
moodi kui varem tegeldakse praegugi merehariduse vunda
mendi loomisega. Praeguseks on madruste-motoristide kur
sused lõpetanud ligi 200 inimest, kes kõik on ka tööd leidnud 
ning siiani pöörduvad laevaomanikud kaadriotsinguil tihti
peale merenduskeskuse poole. 

Praegu valmistutakse suveks. See tähendab seda, et muret
setakse varustust ning remonditakse ruume, et saaks läbi 
viia päästevahendite kasutamise ning päästepaadivanemate 
kursusi. See õppelabor oleks esimene Eestis, kus iga inimene 
saaks tulla j a tutvuda päästevahendite ning nende kasutami
sega, et saaks selgeks, kuidas merel käituda. Keskuse rahval 
on plaan teenindada kõiki rühmi, mis laevareisile lähevad, 
ilmtingimata õpilasi. Arno Maidla kinnitab, et kordki pääste
vesti selgapanek annab mingi kindlustunde. Koolitusjuubeli 
külaliste kiired asjaajamised olid ununenud kohemaid, kui 
demonstreeriti päästeparve, selles sisalduvat ning paluti en
dal päästevesti selga proovida. Pusimist sellega oli kuipalju! 

Veel oli Arno Maidlal teatada, et mais algavad järgmised lae 
vajuhtide-mehaanikute kursused kuni 50 Gt mahutavusega 
laevadele, lisaks on võimalik saada madruse ja motoristi tun
nistus. 

Veel teeb pärnakatele mure väikesadamate olukord. Praegu 
puudub paljudes neist väikseimgi ülevaade sellest, kes välja 
on läinud, kuhu j a kui kauaks. Nii ei tea isegi otsima hakata. 
Pärnu jõest tulid aga jälle ühe tundmatu uppunu jäänused 
välja. 



Nr. 10-11 (983-984) Teisipäev, 16. mai 1995 3 

hea moment jalule tõusta. 
Loota on väiksemate kauba-
saadetiste ning väiksemate 
laevade tulemist Läänemere
le, kauba liikumise kiirene
mist, mis annab ka väikse
matele sadamatele oma või
malused. 

Tema arvestus oli ka see, 
et Pärnu sadama puudumi
sel tuleks kauba vedamisel 
maanteid mööda Tallinna sa
damatesse 30 miljoni krooni 
võrra lisakulutusi. 

Karjamaale 
Peale lõunat käidi kõige

pealt ära neis paigus, millest 
jut t oli. Teejuhiks aktsiaselt
si juhatuse esimees ^ ^ 
Arno Kask j a seletusi | 
andmas kõik asjasse- | 
puutuvad. 

Möödunud aastal käis 
sadamas 280 kaubalae 
va, lisaks kalalaevad. 
Tänavu I kvartalis oli 93 
kaubalaeva, mis on väga 
hea näitaja. Praegu ole
vat kaubapakkumisi 
rohkem, kui sadamal 
võimalik teenusi osuta
da. 

Pärnu sadama üks 
probleem on jää. Nagu 
ütles Arno Kask, on va
najumal asja nii sätti
nud, et alguses teeb 15 
cm jääd, siis teeb süd-
vesti tormi, mis j ää ära 
lõhub ning sadamasuhu 
kokku pressib. Sellel 
talvel tuli rentida Muuga 
sadamalt jäälõhkuja 
"Karu", ka pärnakate 
oma "Rudolf tegi tööd, 
aga laevaomanikele ja 
kaubasaatjatele tuli 
kopsakalt lisakulusid. 
Pärnu sadamas käivate 
laevade reisid on lühike
sed, kaubad odavad — 
kõik lisakulutused mõ
jutavad oluliselt majan
dusnäitajaid. Kui Root-
si-reis kestab 5—6 päeva, 
aga selle aja sees peab ühe 
päeva jäälõhkujat ootama, 
siis hind tõuseb tunduvalt. 
Me 1 dunud aastal oli jääaega 
33 päeva, see tõi kokku 275 
miljonit krooni lisakulusid. 

Teine tõsisem mure on 
laoplatside puudus. Enamik 
puidust j a turbast peab mi
nema otsevariandina. Tulevi
kus laevatehase kanti pla

neeritud sadamal peaks ruu
mi jaguma. Praeguseks on 
sealsed platsid j uba hästi 
sisse töötatud. 

Enne viimast sõda oli Pär
nu sild lahtikäiv, siis oli või
malusi rohkem, seal oli 6 
laadimiskohta. Pärnust lä
heb puit Rootsi j a Soome, 
saematerjal Inglismaale ja 
Prantsusmaale, turvast 

. viiakse pakitult Hispaanias
se. Tuleviku laienemisvõi-
malused on kindlasti seo
tud kohaliku tööstuse are
nemisega. Häädemeestel 
hakati tootma keramsiiti, 
mida veetakse välja. Kui see 
ettevõte s a a v u t a b planeer i -

Arno Kask (keskel) h u v i l i s t e l e 
t u s i j a g a m a s . 

tud võimsuse 250 000 t aas
tas, oleks rohkem vedada. 

Laiema turu on leidnud 
brikett. Pärnu sõpruslinn 
Södertälje viis oma soojus-
keskuse" üle briketikütüseie 
ning veab selle sisse Pärnust . 
Siinsete tootjatega on lepin
gud sõlmitud 60 000 tonnile. 
Seni on kaup graafikuj arg
selt kohale toodud ning vas
tavalt lepingutähtaegadele 

teele läinud. 
Veel on lootust hakata väl

ja vedama puidugraanuleid, 
puidubriketti, aknaid, ehi
tusmaterjale. 

Transiit ei tasuvat Pärnu 
kaudu ära. Tuli üks suhkru-
laev, mis saadeti läbi Narva 
Venemaale, aga igasuguste 
kavalate raudteetranspordi 
nippide tõttu kujunes nii, et 
enam suhkrulaeva ei ole tul
nud. 

Pealelõunased töögruppide 
arutelud olid piirkondliku 
arengu, keskkonna, sadama-
majanduse ia Eesti transpor
di infrastruktuuri teemadel. 
Toas omad osalejad j a ju tu

teemad. Viimases grupis 
esines ka veeteede ameti 
esindaja Vello Muru, kes 
soovitas tõsiselt järele 
mõelda raskete talvede 
puhul sadama lahtihoid
mise majandusliku efekti 
iile. Hiljuti ostetud ex-
Lonna , nüüd "EVA-

316" on oma süvise (3,8 
m) ja jääklassi (1A, Vene 
registri LJ, mis lubab 
sõita kergetes jääoludes 
mittearktilistes vetes) 

sfy poolest võimeline jäämu-
ret leevendama. Hr. 
Muru arvas veel, et Pär
nul võiks olla tulevikku 
ka turismisadamana. 

Kõige lõpuks esines 
kohalejäänutele (neid ei 
olnudki nii vähe!) sõna
võtuga Pärnu maavanem 

J Toomas Kivimägi. Kok-
? kuvõttes optimistlik Pär

nu sadama tuleviku suh
tes, aga kõige tõsisema 
takistusena sadama 

> arengule tõi ta võimetuse 
õigeaegselt investeerida. 

Miks peaks riik Pärnu 
sadama vastu huvi tund-

i • ma? Hr. Kivimägi väiteil: 
— sadam teenindab 

suurt osa Eestist; 
— tagab tööhõive, ko

halikele uuringutele toetu
des on praegu Pärnu maa
konnas 24% tööealisest ela
nikkonnast ilma töökohata, 
samas kui ametlik statistika 
annab alla 1%; 

— meretransport on odav; 
— sadam on mõjus infrast

ruktuuri element, mis toetab 
ettevõtluse arengut. 

Pärnus käis Reet Naber 

Järelmõtteid Pärnu konverentsile 
Pärnu sadama rahvas oli teinud ära suure töö ja 

äratanud huvi oma sadama vastu. Nende eesmärgi 
— saada soodsaid laene investeerimaks sadama 
laiendamisse —, saavutamiseks aitas see üritus 
vaieldamatult kaasa. Konverentsi käigus tekkis 
mitmesuguseid mõtteid. Näiteks: 

Kas E e s t i s o n l i iga pal ju sadamaid , ni i e t 
m e i l p o l e n e i d kõ ik i vaja. 

Sellega oleks nagu ära unustatud, et Tallinna 
(eriti ponikonkurendina nimetatud Muuga) kõrval 
on meil mitmeid teisi sadamaid. 

Sadam ei ole alati ilmatu keeruline ja suuri in
vesteeringuid nõudev kompleks (nagu Muuga seda 
tõesti on), vaid ka näiteks uhe sillaga, kasvõi ainult 
ühe laeva vastuvõtmiseks sobiv rajatis. Teadagi ei 
ole olulised üksnes suured kaubalaevad (hoiaku 
taevas, kui hakkame mõtlema, et meie meresõit 
ainult reisilaevandusest koos seisab 1), vaid erineva 
suuruse ning otstarbega alused. Need esitavad ka 
sadamatele erinevaid nõudmisi. Kui aluseks võtta 
F. J . Wiedemanni sajandivanust sõnaseletust, on 
sadam eelkõige maabumiskoht või lauter. Sealt 
edasi peaks tulema kõik need sillad, kaid, termi-
naalia}ne. Mis omakorda peaks kinnitama erineva
te sadamatüüpide vajalikkust. Võib-olla ongi raske 
sellepärast, et meil pea iga maabumiskohta ainult 
sadamaks nimetataksegi, kuid eesti keeles on 
muidki suure tähenduskoormusega sõnu. Olgu 
ingliskeelne kas landig, stage, pier, jetty, (meile 
(paadi)sadam, harvem sild või valgma), harbour, 
port, haven, aga võibolla ka dock ja wharf— meil 
ajab seesama sadam asja ära. Nagu looduses ikka, 
on igal oma funktsioon täita. 

Praegu on meil ligi paarkümmend väiksemat sa
damat, Eesti aia lõpus võis neid koos lautripaika-
dega paarsada "kokku lugeda-

Miks p e a k s riik o l e m a h u v i t a t u d 
s a d a m a t e a r e n d a m i s e s t ? 

See peaks talle, s.t. ausatele riigialamatele kasu
lik olema. Praktika on näidanud, et investeeringud 
sadamate arendamisse on kindlad, aga neil on 
meie praeguse aja jaoks üks puudus — need tasu
vad end ära alles pikema ajajooksul. Samal ajal on 
merekaubandus ja meretransport üks väheseid vä
liskaubanduse defitsiiti vähendada aitavaid majan
dusharusid, see loob eeldused töökohtade tekkimi
sele merekaubandusega seotud aladel jne. jne. Ega 
muidu toetaks riiklikult sadamate väljaarendamist 
Soome, Rootsi, Holland, Saksamaajt . Muidugi, ot
sused on neis riikides vastu võetud ilmselt vasta
valt riigi majanduspoliitika suundumustele. Soome 
otsustas oma sadamate ehitamist toetada nn. lae-
nutoetusega (7%-se laenu puhul võetakse riigi kan

da näit. 4% intressidest) j a osa kohalikke väikesa-
damaid võija ehitada riigi kulul Järelikult on nad 
panuse asetanud merekaubandusele (mis peaks 
edendama kodumaist tööstust, pakkudes soodsa
maid väljaveovõimalusi ning meelitama ligi transii
ti. Hamina on näiteks selle toetusega ehitatud) 
ning regionaalpoliitika osana saarte ning ranni
kualade asustuse säilitamisele. Pärnul oleks ilm
selt võimalik laenu saada, kui riik selle garantee
riks. Kas garanteerib? See peaks sõltuma äriplaa
nist. Vähemalt sellel konverentsil jäi mulje, et väga 
põhalikku äriplaani veel pole. Eeskuju võib leida 
konkurendi" Muuga omast, mis välislaenude saa

miseks koostati ning korralikult vormistatuna 
peaks kättesaadav olema. Siinkohal olgu ära öel
dud kaua südamel olnu: Muuga arenguplaani juu
res olev ajaloo-osa on nii vildakas, et annab silmad 
ette pea igale nõukogudeaegsele vusserdisele. Pär
nakatele paistis minevik tuttav olevat, aga samas 
põhjendada Pärnu lahe reostuse tunduvat vähene
mist sadama käibe kahekordse kasvuga oli natuke 
liiast. Omavalitsuse juhtidel tasuks natuke mõel
da, enne kui öelda. 

Pealinna-tasemel ei ole ilmselt otstarbekas kõigi
le kitsaskohtadele lahendust leida. Kohapeal tu
leks kõigi asjaosalistega maha istuda ning mõist
likku lahendust otsida. Kord ei olnud kaugsõidu-
kapten ja mereväekapten kahe ametkonna vahelise 
koostöö laabumiseks väljapääsu leidnud. Konve
rentsil kulus otsustamiseks vaevalt üks kohvipaus. 

Meeldiva üllatusena sai sel konverentsil kuulda, 
et Pärnu lennuväli ei seisa sugugi tühjalt, nagu ar
vas see, kes harjunud sealt üksnes Kihnu lennuki 
peale minema. Selgub, et sinna on tee leidnud ..ar
vukad väikelennukid, peamiselt lähiriikidest. Ühe 
omavahelise jutu lõpp, mis kogemata kõrva jäi, kõ
las nii: "Kui aega saad, tule, ma teen sulle lennuki
ga ühe sõidul" 

Konverentsil esinejate ploolt nii tihti välja käidud 
küsimus Pärnu sadama vajalikkuse kohta ei paist-

mud kellegi poolt tõsiselt mõeldud olevat. Hoopis tõ-
sisemaltvoetav on pärnakate soov oma eeldusi või
malikult hästi ära kasutada. Pärnu Sadama direk
tor Peeter Voikov rõõmustas konverentsi avami
sel, et sadama käekäigust on huvitatud nii pällu 
inimesi. J u siis tehtu ja plaanitav äratavad usal
dust. Arvestades seda, et Soome alustas oma sada
mate põhjalikku ümberkujundamist juba 1960. 
aastatel suurte investeeringutega, tuleb kõvasti 
vaeva näha, et konkurentsivõimeliseks jõuda. 

Sadama edukusele aitab kaasa teeninduse kõrge 
tase, erinevate ametkondade sujuv töö, maksupo
liitika ja veel sada pisiasja. Jahtklubi ja selle üm
ber asuv-toimuv näitavad, et tegijail potentsiaali 
on. Reet Naber 

Meie meresõi t jate 
tulevik 

27. aprillil oli taas koos merehariduskeskuse nõunike kogu, 
arutlemaks merehariduse põletavate probleemide üle. 

Merehariduskeskuse 1996. aasta eelarve kujundamisest 
ning materiaalse baasi arengust rääkis rektor Valdur Aret. 
Kultuuri- ja haridusministeeriumis on tehtud palju mõtlema
panevaid otsuseid, kaasa arvatud mõningate erialade kaota
mine merehariduskeskuse õppeplaanist, ilma kooliga koos
kõlastamata. Eelarve on koostatud nii, et ei ole loota kooli 
materiaalse olukorra paranemist ega palkade tõusu. Kulutu
sed ühe kadeti kohta pigem vähenevad kui suurenevad. 

1995. a. 7. aprilli käskkirjaga on 1995. aasta diplomiõppe 
üliõpilaste vastuvõtu kontrollarvud järgmised: 

Laeva jõuseadmed 40 
Sadamamajandamine 40 
Tüürimees 40 
Kalatoodete tehnoloogia 15 
Tehnoloogilised seadmed 20 
Kokku 155 

Eelarves on kutseõppeasutuste jaoks ette nähtud 40 000 
krooni. See oleks siis Karu-kooli jaoks kõik. 

Nõunike kogu arutas Eesti Vabariigi valitsuse j a peaminist
ri poole pöördumise teksti. 

STCW-95 konventsioonist tulenevaid uusi nõudeid simu
laatoritele tutvustas Rein Loodla. Lühikokkuvõte: kui me ei 
suuda tagada oma meremeestele rahvusvaheliselt tunnusta
tud simulaatoriettevalmistust, võib juhtuda, et meie välja an
tud dokumente ei hakata aktsepteerima. 

Kuulati Hollandi merehariduskonsultantide M. de Geusi ja 
T. van Esseni ülevaadet nende tööst. Selle eesmärk on Eesti 
Merehariduskeskuse tegevuse ümberkorraldamise strateegi
lise plaani väljatöötamine. Esimesed tulemused kanti nõuni
ke kogule ette. Võrreldi kahe riigi merehariduse korraldust, 
anti teada, et maailmas on 50 000 laevaohvitseri puudu, pa
kuti välja omapoolsed ettepanekud tegevuse efektiivsemaks 
muutmisel. Selleks pakuti võimalike kulude vähendamist 
ning vabanevate vahendite suunamist teisale. Näiteks: lühen
dada õppeaega maksimaalselt 4 aastani, kaasa arvatud prak-
tikaaeg; õppejõudude nädalakoormuse tõstmine, üliõpilaste 
arvu suurendamine rühmades, sõjalise ettevalmistuse lõpe
tamine, õppejõudude palkade tunduv tõstmine (inglise keeles 
kõlab: dramatic wäge inerease), kogu personali täienduskoo
litus, õpetajate eesti j a inglise keele oskuse parandamine j a 
nii edasi, kokkuvõte hõlmab 4 lk. tihedat kirja koos lisadega. 
Esitatu sai diskussiooni osaliseks. Arvatavasti tuleb neid et
tepanekuid hoolikalt kaaluda mitte ainult merehariduskes
kuse personalil. Kapitalistlik haridussüsteem on ehmatavalt 
pragmaatiline. 

Reet Naber 

Uued 
Toimetusele saatis kirja "Meremehe" eelmise numbri repor-

taažis "Vaja Tallinn kohale panna" tutvustatud arvutientu-
siast kapten Göran Sjödin. Ta teatas, et seadis tas aprillis na-
vigeerimisarvuti programmi m/l-le "Sally Sun" ning proovis 
CMAP vektoriseeritud kaartide abil laevajühtimist Thamesil, 
Inglise kanalis ja Põhjamerel. 

Ühtlasi tutvustas ta seda tüüpi arvuti, nagu "Mare Balticu-
mile" seatud, programmi täiendavaid võimalusi. Võhikust 
pealtvaataja vast ei oska hinnatagi, mida kõike võimaldab tä
napäevane laevajühtimise riist- ja tarkvara. Lisaks suurele 
täpsusele reisi planeerimisel, navigeeerimisel j a sadamama-
nöövritel suudab arvuti täita ka "musta kasti" funktsioone, 
seda saab ühendada ARPA-radariga ning võrku vööri- j a aht-
riroolikambriga j a masinaruumiga, ühtlasi saab see täita mit
mesuguseid salvestus- j a kontrollifunktsioone. 

Kapten Sjödin saatis kevadpäikselisi tervitusi ja kutsus 
oma uuele laevale "Sea Wind II" Stockholmi j a Turku vahele 
kõiki neid arvuti pakutavaid navigeerimisvõimalusi vaatama. 
Ent Eesti meremeeste edaspidise konkurentsivõimelisuse pä
rast muret tundes peaks õieti küsima, kuidas suudab Eestis 
pakutav mereharidus muutuva maailmaga sammu pidada. 
Praegu õppivad laevajuhid töötavad j u järgmisel sajandil. 

Madli Vitismann 

Umberhaa lamine s a d a m a s o l e k s märksa k e r g e m , ku i 
l aeva a s e n d i t saaks n i i s u g u s e arvutipi ldi järgi kontro l l ida . 
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Eestlased 
ongi 

nurga taga 

Alates 1. mais t on "Tallin
ki" laevad Helsinki Läänesa
damas . 4. ma i l oli Lääneter-
minaali pidulik avamine. 

Esimesena väljus uues t 
kohast 1. m a i hommikul kell 
8 "Alandia". Veel eelmisel õh
t u l ei teatud Tallinna sada
m a "Eestin Linjat" k a s s a s 
sellest vähimatki. Küsijat ra-

puhkepäev. Kraanad olid kai 
lõppu rivistatud, nooled ühe
suguse nurga all ü les suuna
tud. Nii nagu enne pühi jõu
ti, nii ka jäeti. Asfalt uutele 
kõnniteedele oli m a h a pan
dud kohati kiirustades, ühe 
värava all oli kinniajamata 
kraav j a klaaskoridori all veel 
ehitusmaterjale ja prahti. 

Esimesena võttis re is i jad uuest sadamast peale "Georg 
Ots". Kai ä ä r e s seisab "Apollo". 

hustati, et laev läheb endist
viisi vanast kohast. Läänesa
dama kaubakai ääres oli 
stardivalmis ka "Apollo". Si-
nitriibuliseks värvitud ex-
"Corbiere" n ä g i üsna h e a väl
j a . 

"Georg O t s " viis viimasel 
aprilliõhtul laevatäie volb-
riöises tu jus reisijaid Lõuna
sadamasse, sai sealselt pas
sikontrollilt mõninga veen
mise järel o m a 4 ööbijat ta
gasi ja viis nad Läänesada
masse, k u s t 1. mai hommi
ku l kell 1O.30 esmakordselt 
välja sõideti. 

"Vana Tallinn" s a a b u s 
uuele sadamakohale tagur
pidi pladistades kell 16 . Väl
j u s kell 18 veel uuemat teed 
pidi: otse Pihlajasaari tagant 
n n . Syväväilä kaudu sõjaväe-
saare Katajaluotoni, kust 
loots Härmajale tagasi sõitis. 

Oli valmis ja 
polnud ka 

1. mail ol i Läänesadamas 

Sadamahoones olid aga sil
did üleval, kassad, kohvikud 
ja kioskid töötasid, muidugi 
ka passikontroll j a toll. Bus
siliin töötas, prügikastid ja 
pargipingid olid paigas. Ka 
Vene allveelaev oli bussipea
tuse juurde potentsiaalsetele 
külastajatele lähemale too
dud. 

Peamine, mis silma hak
kas, oli kahemeetrine tsink-
traadist tara, mis reisijad 
kaubasadamast kindlalt la
h u t a b . Koguni sedavõrd, et 
reisilaeva ainult läbi traat
võrgu näha võib. 

Ootesaalis oli avamispi
dus tus t e jaoks püstitatud 
ajutine lava. Sellel pidid 
"Georg Otsa" muusikud 
2. mail varahommikust ter-
minaalimuusikat mängima. 

On's Läänesadamas 
hea või halb? 

Reisijaile küllap vist hea, 
sest sadamahoone on ruumi
kam, passikontrolli taga on 

laevale minekut ootavate rei
sijate lohutuseks (püstija-
la)kohvik. Otse terminaali 
ees on bussipeatus. 

Aga ka selles terminaalis 
peab tuhatkond reisijat lae
vale jõudma 4 5 minuti jook
sul — varem lihtsalt ei lasta. 
Sadamaväravani on termi
naalist tubli kilomeeter piki 
sageli tuulist kaid ning b u s s 
viib ringiga üksnes bussijaa
ma. 

Laevafirmadele küllap 
vist hea, ses t kes juba kord 
Läänesadamasse tulnud, see 
enam ümber ei mõtle ja Lõu
nasadamasse teise firma lae
vale minema ei hakka. 

Aga "Siljale" meeldivat töö
tada ühes sadamas ja seetõt
tu jäi Stockholmi-laevade 
kõrvale Lõunasadamasse ka 
"Silja Festival". Samuti kui 
"Kristina Cruizese" laevad j a 
"Viking Express". Arvatavasti 
meeldiks 'Tallinkilegi" tööta
da ühes j a mitte kahes sada-

Tuultele avatud sa
dam on ebameeldi
vam ka ümberhaala-
miste ja isegi kai 
ääres seismise jaoks. 
Seetõttu polnud 
imestada, et esime
sena saabunud 
"Georg Otsa" kapten 
ja vanemtüürimees 
tegid oma tutvumis-
käigu üsna hapul il
mel. 

Pühade tõttu pol
nud võimalik klaas
koridori päris täpselt 
sobitada, seetõttu 
ajas asja ära ühen
duskohale vaiba alla 
peidetud vineerplaat. 
Ka veevõtukoht ei so
binud. 

Pärastlõunaks, 
"Vana Tallinna" sis
sesõidu ajaks, oli 
tõusnud tuul. Tutta
va laeva esimest sis
sesõitu pealt vaata
ma tulnud Helsinki 
loots koputas väljen
dusrikkalt vastu kai teras-
vendrit ja oma otsaesist ning 
teatas valjusti, mis ta seesu
gusest sadamaehitisest ar
vab. Autorambi täpsemaks 
sobitamiseks vaevu kahe
tunnise peatuse jooksul 

"Vana Tallinna" esimene sõit ümber nurga. 

Nagu pühadeks jõuti, nii ka jäeti . 

mäs korraga. Helsinki sada-
makorraldust annaks aga 
matkida Tallinnaski: jä t ta 
reisisadamasse Stockholmi-
liin, "Silja Festival", "Kristi
na" laevad j a 'Viking Exp
ress" ning saa ta "Tallink" j a 
"Eestin Linjat" näiteks Kopli 
sadamasse. 

Laevajuhtidele küllap vist 
hea, sest Läänesadamas ei 
ole nii tihedalt reisilaevu kui 
Lõunasadamas. 

Aga suures t sadamahoo
nest hoolimata on 'Tallinki" 
laevadele üksainus kaikoht 
kolme peäle. See tähendab 
mitut ümberhaalamist igale 
neist, mis aga raiskab mees
konna aega j a närve ning lae
vafirma raha . 

Mis tal viga? 
Olulisim on, et sissesõidul 

Läänesadamasse tuleb teha 
90* pööre, mis üle 100-meet-
riste laevade jaoks on ris
kantne j a täpsust nõudev 
manööver, ning sadamasse 
siseneda, ah te r ees. 

enam võimalust ei olnud. Sai 
ainult kaile oma märgi värvi
da, et edaspidi meetri võrra 
lähemale sõita. 

"Georg Otsal", aastaid Lõu
nasadamas ööbinud laeval, 
oli igaüks harjunud oma ka
jutiaknast paistva vaatega. 
Nagu kolimise puhul ikka, 
tuleb nüüd harjuda uuega. 

Veidi ajalugu: 30 . aprillil natuke 
enne südaööd passitati koridori esi
mese Eesti laeva külge. 

Pühade ajal seisid kraanad 
rivis, aga tuleb loota, et edas
pidigi ei hakkaks magajate 
öörahu häirima konteinerite 
laadimise-lossimise kolin. 

Huvilisi oli palju 
Esimeste uuest sadamast 

väljunud laevade reisijaile oli 
Helsinki sadam varunud 
suure kastitäie tumepuna
seid roose. Küllap oli eelne
nud volbriööl sadamas kõ
vasti pidutsetud, sest näha 
võis tühjade šampusepudeli
te j a täis veeklaasidega ringi-
liikuvat personali. 

1. mai hommikul kella 
üheksa paiku ilmusid termi
naali esimesed külastajad, 
kes ei tahtnud kuhugi sõita. 
Valgetes üliõpilasmütsides 
keskealisi ja vanemapoolseid 
uudistajaid jalutas piki kaid 
sadamahoone poole paari
kaupa, mõnel koergi kaasas. 

Päeva edenedes võis näha 
järjest nooremaid ja ka laste
ga peresid. Autod jäeti Kirbu
turule, pakiti karud, lapsed 
j a õhupallid välja ning asuti 
jalutuskäigule piki kaid. Õh
tuks olid tänu puhkepäevale 
ü s n a paljud helsinglased 
teada saanud, kus Lääneter-
minaal asub. 

Madli Vitismann 

Pühade puhul seisid kraanad rivis. 
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Nurga taha ongi u u s terminaal välja ehi
tatud, sest Olümpiatermi
naal on viimased aastad tõo
tanud võimaluste piiril. Sa
muti kui Lõunasadama kaid. 
Liikluse intensiivistumine on 
kaasa toonud Eteläsatama 
alal turvalisusprobleemid. 
Euroopa Liiduga liitumine 
eeldab kontrollisüsteemi 
ümberkorraldamist ning ka 
seda ei võimaldanud olemas-
olnud ruumid. Uus, Lääne-
terminaal, peaks need takis
tused kõrvaldama ja muut
ma ühenduse Kesk-Euroo-
paga hästisujuvaks nii reisi
jate- kui ka kaubaveo poole 
pealt. Helsingi linnapea Kari 
Rahkamo kõne sisaldas 
praktiliselt samad põhjendu
sed. 

4-hektarine Länsitermi-
naali plaaniti 1992. aastal ja 
sai valmis ehitatud kiiresti. 
Eesmärgiks on seatud eral
dada erinevad liiklusvood, 
samuti saabuvad j a lahku
vad transpordivahendid. Ter
minaal on arvestatud kahe 
tunni jooksul kahe poolteise-
tuhandelise reisijate arvuga 
laeva vastuvõtmiseks. Kasu
tatud on kahe vana lao hoo
neid, mis on lihtsa tööstus-
arhitektuuri traditsioone jär
gides ümber ehitatud. Ruu
mi seal nagu oleks (9000 

4. mail 1995 toimus Hel-
sinki sadama Läänetermi-
naali pidulik avamine, kuigi 
laevad olid seal sildunud 
juba paar päeva varem. Hel-
sinki sadama juhataja Eljas 
Muurinen rääkis oma pidu-
kõnes, et alates 1972. aas
tast on reisijatevedu pidevalt 
kasvanud. Vahepeal oli 
ainult kaks kehva aastat: 
streigiaasta 1981 ja möödu
nud, 1994. a. 

Tänavu on kasv jä tkunud, 
kahe esimese kuu jooksul 
17%. Tallinna sõitjate arv on 
kasvanud 34%. Arvatakse, et 
sel aastal ületab Tallinna-
reisijate arv Stockholmi oma. 
See eeldaks reisijat ee nindu-
se parandamist, sest nõud
mised kasvavad. Reisijate 
paremaks teenindamiseks 

Ootesaal. 

Läheb hästi kaubaks — "Kaubareisija juht". 

Helsinki linnapea Kari Rahkamo ja sadama ülem Eljas 
Muurinen, lint on läbi lõigatud, kõned peetud. 

m ), mõni istumispaik ka. 
Aga isegi kui kõik ruumid 
rahvast täis olid, oli parasja
gu kõle. 

"Sadam kui merekultuuri 
värav" on laialtkasutatav väl
jendus, mis rahateenimise 
tuhinas vahel meelest läheb. 

'Tallinki" organiseeritud 
ajakirjanike-reisil oli Lõuna
sadamast esimene mulje: ja
gamine meie-teieks on seo
ses Euroopa Liiduga veel 
konkreetsemaks saanud. Sa
mas: kui ikka väga vaja, 
saab ka sadamast Soome vii
sa osta, maksis 180 marka 
üheks päevaks, kuipalju 
aitas diplomaatia, ei ole tea
da. 

"Vana Tallinna" väljamine-
kuajaks sai Läänesadamasse 
reisijaid parasjagu palju ja 
see tähendas järjekordi nagu 
mullu j a muistegi. Mõni saba 
liikus kiiremini, mõni aegla
semalt, üleoleva näoga väli-
rohelises piirivalvurid korja
sid sabatajate hulgast soom
lased välja j a lasid kiiresti 
"kutsuvierastele" mõeldud 
väravast läbi. Niipalju piiri-
valve-kul tuurist. 

Helsinki linnas oli kaht 
sorti reklaamilehti väljas: 
ühed teatasid Tallinna-reisi-
de "muutmisest" Läänesada
masse, teised populariseeri-
sid neid, mis "maistuu ja 
tuoksuu", ehk kolme sorti 
kondoome. Sama pilt oli 
Ooperiteatri uue maja ees. 
Maja ise oli seekordse reisi 

Sedavõrd tiheda liiklusega — kolm laeva üheaegselt lii
kumas — põhjendatakse Eesti laevade Läänesadamasse 
üleviimist. 

kõige meeldivam elamus j a 
peab tänama Enn Kreemi, 
kes selle külastamise (koos 
giidiga) organiseeris. Ooperi
teater on samuti projekteeri
tud endisesse tööstusrajoo
ni, mingil määral on arvesta
tud ümbrust , saavutatud on 
suurepärane tulemus nii 
sees kui väljas. Minimaalse 
50-margase piletihinnaga 
olevat etendused praktiliselt 
kõik välja müüdud, see on 
tõesti üllatav. Ilma etenduse-
tagi oli teatrimaja elamus. 

Kui hästi transpordivahen
did liikuma pääsevad, on 
raske ennustada. Tuleku-
mineku jaoks on terminaali 
territooriumil rohkem ruumi 
küll, aga tundus , et linna või 
magistraalile jõudmiseks lä
heb veidi närvijõudu vaja. 
Bussiga peateele väljasaami
seks kulus ligi 20 minutit, 
suurte kaubaautode vahelt 
sissepööramiseks õiget paika 
ja ohutut momenti leida ei 
olnud ka kõige kergem. 
Veoautode teenindamiseks 
on välja töötatud uus süs
teem j a tööle on hakanud 
spetsiaalne firma. 

Poleks harjunud kesklinna 
otse keset elu-melu saabu
ma, tunduks vast päris nor
maalne, aga praegu on tõeli
ne kõrvalelükatu-tunne. Ete-
läsatamasse j äänud laevalii
nidel on tugevad eelised. 
Suhtumise-küsimuses jäi 
silma trepikoja seinale kinni
tatud Läänemeremaade lip
pudega seinakaunistus. Ees

ti lipu värvid tagurpidi. Sa
dama infojuht vastas selle
suunalise Küsimuse peale, et 
selline on kunstniku näge
mus. 

Helsingi sadama 1995. 
aasta käsiraamatus on kirjas 
üks reisisadam — Etelõsata-
ma, kus 1994. aastal teenin
dati 6,2 miljonit reisijat. 

Länsisatama on mitmeots-
tarbeline sadam, mis on Hel
singi sadamatest suurim, 
sealt on otseühendus kõigi 
Euroopa maadega. Sadamas 
on 32-hektariline konteineri-
terminaal, 1500 ruutmeetri 
suurune ohtlike ainete lao-
paik j a muid rajatisi. 

Möödunud aastal oli im
pordist 1 180 000 tonni tüki
kaupa, 760 000 t puistkau-
pa, eksportkaupa oli 1 590 
000 t. Kabotaaživedusid tuli 
100 000 t, 20-jalaste kontei
nerite arvestuses töödeldi 
205 000 tükki, veoautosid ja 
-haagiseid 18 000 tk. 

'Tallinki" turustusdirektor 
Hannes Saarsoo tutvustas 
firma olukorda j a tuleviku
plaane ning arvas, et nende 
laevadel on teenindus parem 
kui konkurentidel. Praegune 
ümberkorraldus on ebasoo
dus, kuid meie liin on end 
korralikult sisse sõitnud 
ning nii loodetakse vastu pi
dada. Meil küll räägitakse ka 
22-margastest edasi-tagasi 
piletitest soomlastele... 

Reet Naber 
Isi Trapido fotod 

Me pole ainsad — ka "Eestin Linjat" on Läänesadamas. 
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RASi Eest i Merelaevan
d u s peadirektor TOIVO 
NINNAS, "Süia Linest" jääb 
kõrvalt vaadates mulje, e t 
se l l e firma ambitsioonid o n 
m e i e mastaapidega võrrel
d e s õige suured; et n e n d e 
töötajad ei suhtle siin mi t 
t e enda, vaid palju kõrgema 
taseme isikutega ning e t 
n a d kõigepealt teevad mi
dagi ära Ja sel lega pressivad 
ne i le vajaliku otsuse vas tu
võtmise välja. 

Me ei ole harjunud Lääne 
marketingistrateegiaga. On 
olemas mõiste agressiivne 
marketing. Silial ongi see ag
ressiivne. Selle punul tekib 
s u l tunne, e t oled alati neile 
midagi võlgu. Tullakse kord . 
tullakse kaks j a kolm korda . 
k a kõrgete riigiametnike 
juu rde , uhkel t uksest s i s s r 
n i n g tekitatakse tunne, ei 
o l ed tulijale midagi võlgu 
Kõigepealt: üksk i kõrge ril 
giametnik ei ole kohustatud 
ne id vastu võtma, ja kiu 
nood seda ei teeks, tuleks sii 
jalastel tä iest i ametlikku 
t eed mööda minna. Aga meil 
t u n d u b niisugune, julgeksin 
öelda, et läänemaailma ees 
lömitamine, t ihti kohe n a g u 
veres olevat. 

Nii tehakse muudelgi ala
de l : Euroopa arengupanga 
osakonnajuhataja kir jutab 
k o h e peaministrile, ei mingit 
probleemi... J a peaminister 
vas tab, reformiminister v a s 
t a b . Aga n e m a d pole e n a m 
ametis , nende kritiseerimine 
e i tee mulle a u . 

Isiku, samut i riigi vää r t u s 
sõ l tub palju k a sellest, ku i 
võ rd ta ise ennast a u s t a b . 
Selles ei tohi muidugi ni ikau
gele minna, e t suure vea teed 
j a ennast niiväga i lusaks 
pead , ehkki tegelikult pole. 
A g a meie k ipume ennast alla 
hindama. Kui keegi end väga 
jõuliselt peale pressib, h a k -
k a m e me p idama end k o h u s 
t a t u d olevat tema tahtmis t 
t e h a . Võiksime ta tegelikult 
rahulikult k u u peale s a a t a , 
j a ta saab sellest väga h ä s t i 
a r u . Aga kui t a näeb, et sein 
hakkab pressimise tagajärjel 
murduma, tu leb ta veel j a 
veel, tuleb u k s e s t ja aknas t . 
Meie asjatut piinlikkustun
n e t kasutavad me kallid Lää
n e sõbrad ä r a , eriti need, kes 
meid paremini tunnevad. 

See ongi agressiivne s t ra 
teegia. Meie olime senini ha r 
j u n u d , et p id i sellele peale 
määrima, k e s sulle midagi 
tegi. Aga elu on muutunud. 
Peaksime kõik, ka ametni 
k u d , neid, k e s agressiivselt 
tulevad, agressiivselt t agas i 
saatma, kui vaja. Ühesõna
ga , suunama oma käitumi
sega neid tegutsema nii, 
n a g u kord tegelikult ette 
n ä e b . "Viru" soomlasest di
rektoril ei t u l n u d kaua aega 
{)ähegi, et k a temal peab töö-
u b a olema n a g u igal teiselgi 

välismaalasel. Järelikult ei 
püüdnudki üksk i riigiamet
n i k talle s e d a öelda. Riik 
p e a b käituma riigina, see on 
esimene nõue . Eikujuta kui 
dagi ette, et m a näiteks Soo
m e s saaksin kellelegi nii
moodi peale pressida. Aga 
meie laseme endaga s edas i 
käituda, ja meil on piinlik 
veel pealekauba. 

Ei tohi olla upsakas, ei tohi 
o l la kõrk, a g a peab o skama 
öelda ei. Ka m u l on üks jagu 
s e d a viga, a g a see väljendub 
selles, et jooksen ise, kuigi 
m õ n i teine mees p e a k s 
jooksma. 

Mis puu tub Siljasse, siis 
meremaiandusringkondades 
o n kõigile t eada , et see f irma 
o n tohututes finantsraskus
t e s . Mõjunud on muu h u l g a s 
Soome elatustaseme l a n g u s 
j a mõnevõrra ka "Estoniaga" 
juhtunu. Nende luksuslaeva
dele onju va ja vastavat p u b 
likut. Finantseerimine, lae
n u d e tagasimaksmine, prot
sendid — n e e d on ka r a s k e d 
asjad. Selleks on vaja t o h u 
t u t koormust. Minu a rva tes 
Silja otsib vastaseid, et tões
t a d a oma aktsionäridele, et 

Jõhker turundus 
firmal on vaenlane, kes se
gab normaalselt tööd tege- • 
mast. 

See firma peab hakkama 
varasid müüma, et praegu
sest olukorrast välja tulla. 
Meiegi oleme huvi tundnud, 
kas ' Silja Festival" meile so
biks. Kahjuks ei sobi, sest on 
liiga pikk ja põtkurid on nõr
gad. Tallinna sadamas on 
see laev ohtlik. Ühel päeval 
võib ta sõita vastu kaid või 
sadamaväravaid. Noh, aga 
see pole justkui minu prob
leem. 

või keda tahes, et neid veeti 
alt. 

Nii et peame harjuma ja 
vas tu ka agressiivsemad ole
ma. Elu on karm, j a kogu see 
värk ei tohi olla nutulaulu 
laulmine, et meil on raske, 
meil oli 50 aas ta t okupat
sioon. Õnnetuid pole kellele
gi vaja. Üks Lääne mees üt
les mulle väga täpselt välja: 
tema ei hakka kunagi min
geid vaeseid toetama, parem 
on rikkaid toetada — siis 
saad ise rikkamaks; õnne
tuid peab toetama Punane 

Meriasjanduse tähtsus Eestis ja kuidas seda 
hindab meie Walitsus ning jRiigikogu. 

(Riigikoguliikme E. Webermani kõne stenogrammi wäljawõtted Riigi eelarwe esimesel lugemisel 
i Riigikogus 23. jaanuaril 1925. o. *) \ 

Kuldas reageeritakse meriasjanduse küsimuste et i.:estil on o m a p ä r a s u s t , — on tarwis 

Kuldas reageeritakse meriasjanduse küsimuste 
\H üteswõtmise peäle. 

f E. Weberman (rahwuswab.): Lugupeetud Rii
gikogu liikmed! (W, Linna/mägi, kristt.^ kohalt: 
Kui kaua? -~ üks, poolteist wõi kaks tundi?) 
Jah /här ra Onnamägi, ma tahan Just selle küsi
muse kohta rääkida, mille puhul alati küsitakse 
Riigikogus nii paremalt, pahemalt poolt kui ka 
keskelt: kui kaua tahetakse rääkida? Tahan rää
kida sellest rahwamajanduse harust, millel minu 
käes olewas paksus^ raamatus, Riigi eelarwes, 
mitte wiimane, waid esimene koht peaks olema. 
Need wahelhüüded, millega praegu lugupeetud 
rkl. härra Linnamägi alguse tegi ja missuguseid 
siin Riigikogus ka enam kuulda on olnud, tõen
dawad weel kord, et igaühte, kes tahab Riigi
kogu kõnetoolil puudutada Eesti meriasjandust, 
Eesti laewandust, Eesti kalaasjandust, wõetakse 
wastu naerulaginaga ning Öeldakse talle pilke
sõna Oli aeg, kus ka meie põllumajandus oli , 
sarnases seisukorras, et naerdi selle üle, kui 
keegi tahtis näiteks karjatalitamisest rääkida. 
Mu härrad, jätame ükskord selle seisukoha, mis 
täielik wõhikuse tundemärk on. Kuis julgeme 
meie Eesti riigis nagu üleolewalt rääkida m e 
r e s t , mis ometi on meile wäga suure tähtsu
sega?! 

Mis ütles meie maiandusliste wäljawaadete kohta 
; Inglise parlamendi wiitse president. 

"Laewandus" 1925 . nr. 2. 

Sellepärast on Siljal praegu 
vaja s u u r enesereklaami ja 
agressiivset poliitikat. Mul 
on tõesti kahju, et me sel pu
hul ei käitu nagu riik. 

Muide, mulle meeldib Silja 
meeste juures, et nad on ag
ressiivsed ja trügivad kogu 
aeg edasi. Kui lüüakse uk
sest välja, tulevad aknast ta-
§asi. Sellest võib õppida, 

ealjuures käivad n a a väga 
uhkelt ringi, ei nu ta , et küll 
on palju probleeme, kes neid 
meie eest lahendaks. Ei mi
dagi niisugust, tegutsevad 
muudkui edasi. Me oleksime 
niisugusel puhul j u b a mitu 
korda rusikaga vas tu rinda 
tagunud ja kurtnud, et ole
me pär i t nii- ja naasugusest 
ühiskonnast, ei s a a millestki 
aru, aidake kõik meid. Jah, 
nende käitumisviisist, mille
ga n a d läbi löövad, võib palju 
õppida. Nende käitumise 
konta ei ole midagi öelda, 
küll aga meiepoolse kohta. 
Mulle see ei meeldi. Nad tun
nevad meid ja tulevad nii 
peale, nagu peale läheb. 

See tundub küll elemen
taarse eetika vastane, kui 
Silja jaanuari keske l Hel-
sinki turismimessil kuulu
tas oma Tallinna kaudu 
Stockholmis ja Travemün-
des käimise alguse kuupäe
valiselt välja. Ning alles 
seejärel hakkas s i i t nõus
olekut pressima. Kiirusta
ma siinseid otsustajaid 
nende tähtaegadega, mille 
eelnevalt olid omapäi välja 
kuulutanud. See o l i ju vales 
järjekorras tegutsemine. 

Vale järjekord polnud mitte 
sellepärast, et n a d poleks 
teadnud, kuidas tuleks asju 
ajada, vaid see oli strateegili
ne kuns t . Kui meie pool po
leks lubanud, oleksid nad 
saanud süüdistada valitsust 

Rist ja sotsiaalabi. Oleme 
harjunud nutma: meil on 
palju probleeme. Aga kes ta
hab meie probleeme lahen
dada? Ei keegi. Austagem 
kõigepealt iseennast, käitu
gem väärikalt. Me ei ole kel
lelegi võlgu. Ei ole kellegi ees 
süüdi. Vastakem kõigile kui 
võrdsed. 

Mida selle reisisadamas 
parimal kaikohal Silja lip
pudega monstrumi kohta 
ütlete? 

Ma arvan, et see on tõsine 
küsimus sadama juhtkonna
le j a ka meile: kuidas pääse
vad meie laevad tuulega 12. 
kai äärde? 12. kai, mille toru 
Eesti Merelaevandus ehitas 
oma rahaga, on meie jaoks 
nüüd rivist väljas. Ei tea, 
miks me niimoodi teeme, see 
on väga imelik. Ma loodan, et 
sadam saab selle eest vähe
malt head raha. 

Paistab, e t meie reisisa
dama kaikohad ei maksa 
suurt midagi, ses t see ujuv-

ehitis seis is seal kaks näda
lat, enne kui tööle hakkas. 
Oli vineeriga kaetud, vist 
remonditi. 

J a meie maksame tohutut 
raha, et peame seetõttu lae
vu ühest kohast teise ümber 
haalama. 

Rääkimata kaptenite när
videst — neil pole enam 
üldse puhkehetke. 

Kas teie raha, mida sada
male maksate, on viletsam 
kui Siljal? 

Meie riigil ei ole kahjuks 
niisugust oma laevade toeta
mise süsteemi kui on näiteks 
Soomel. Meie maksame prae
gu liikluses rohkem sadama-
i nakse kui soomlased. Meil 
< >n küll teisi eeliseid, mida ei 
saa maha vaikida — palk on 
meil näiteks väiksem... 

Ma ei tea, kuidas Kesklin
na sadama juhtkond võis nii
suguse asja sadamasse tuua 
ja Kaikoha kinni panna. J a 
ma ei tea, mida mõtleb sada
makapten sel juhu l liiklus
ohutuse asjus. Või kas keegi 
on ses küsimuses ka tema 
arvamust kuulda tahtnud. 

Olen kuulnud, et Silja 
kauples sadamamakse 
maha, sest laeva mõõtude 
järgi ei saa tema käest selle 
asja eest täie rauaga võtta 
— vastasel juhul oleks see 
summa võrdne peaaegu et 
veerandi Eesti riigi eelarve
ga. Kuigi Eesti laevade 
eest, mis on väiksemad, 
võetakse täistariif. 

Ei ole konkurentide poliiti
kasse tunginud, aga siin on 
muidugi, millest rääkida. 

Jälle riik ei käitu riigina. 
Aga mis "Tallinna Sadamat" 
selleks sunnib — on's see 
neile majanduslikult nii ka
sulik? 

Arvatavasti on. Peab nende 
käest küsima. Me oleme sa
muti kõigest nende kliendid 
— ei tea nende majanduslik
ku olukorda ega finantssei
su. 

Niimoodi aga vastandu
vad mingil määral sadama 
kui riigiettevõtte, mis peab 
riigile raha teenima, ja riigi 
kui terviku huvid, sest rii
gile peaks kasulik olema 
ühtlasi ka oma laevafirma
sid soodustada. Või neile 
vähemalt normaalseid tin
gimusi hoida. 

Olgu riigiettevõte või mitte, 
selge on see, et keegi ei hak
ka maksma selle ettevõtte 
eest. Ka meid süüdistatakse: 
olete riigiettevõte, miks te 
mõnd konteinerit ilma raha
ta ei vea. Aga meile ei anna 
keegi ilma rahata kütust; 
palgaraha peab samuti tee
nima. Igaüks peab ise enda 
eest maksma. 

Aga kes peaks olema see, 
kes Kaitseb riigi kui terviku 
huve? 

Kõigepealt Riigikogu, siis 
valitsus, kus on ju vastavad 
ministrid igal alal. 

Kas Eesti riigil on olemas 
merenduspoliitika või ei 
ole? 

Olen näinud küll ühe korra 
seda tehtavat, oli selline asi. 

Parem pool reisisadamast 
näal. 

— "Silja" laev ja ujuvtermi-

Oli. Aga kui ei ole, siis näpu
ga peame eelkõige näi tama 
enda peale. Merenduspoliiti
ka on väga raske... Oleks 
hull lugu, kui seda teeksid 
inimesed, kes merendusega 
pole enne tegelnud. Me peak
sime oma igapäevaste tööde 
ja murede kõrvalt, kasvõi 
siin minu toolis istudes, mõt
lema, kuidas meie meren
duspoliitika peaks välja nä
gema, olgugi et keegi pole 
öelnud, et see oleks minu 
ametiülesanne. Peaksime te
gema ettepanekuid, samuti 
Zobbytööd, et ettepanekud 
läbi läheksid, siin pole mida
gi häbeneda. Maailmas koos
neb kogu asjaajamine lobby-
dest, läbisururhistest jne. 

Teie valdkonnas seisneb 
lobbytöö paljuski selles, e t 
otsustajaüe selgeks teha, 
mis on üldse mis. Kasvõi 
sedasama pisiasja, et sildu-
mine sadamas on keeruline 
operatsioon, kus loetakse 
meetreid ja sentimeetreid. 

Peab iseenesele ütlema, et 
mõnikord oleme siiski liiga 
palju seotud igapäevase töö
ga, et tegelda veel perspek
tiivse mõtlemisega j a selle 
perspektiivi nimelvõitlemise-
ga. 

Missugustest seadustest 
praegu kõige enam puudust 
tunnete? 

Kõige hullem on, et vastu
võetud seadused on üldised. 
Meie õnnetus on, et need 
pole kohandatud sellele, mis 
meie valdkonnas on eripä
rast. Näiteks olgu või töö- ja 
puhkuseseadus. Paljude 
seaduste täitmine viiks merel 
absurdini. Meie lipu all sõit
mine läheks kallimaks kui 
näiteks Küprose lipu all ning 
meil saaks vähem palka kui 
seal. Kui me oma seadusi ei 
kohenda, siis ühel päeval on 
eralaevafirmadel kasulikum 
Eestiga hüvasti jätta. See 
päev pole enam kaugel. 

Probleemid ei teki mitte 
kellegi lollusest, vaid sellest, 
et seadused on universaal
sed, aga ei saa kuidagi meie 
alaga kokku minna. See on 
tõsine küsimus, mida 20. ap
rillil arutas ka laevanduse 
juha tus . Loodi vastav komis
jon, mis hakkab seaduste 
muutmise ettepanekuid te
gema. Oleme täiesti kindlad, 
et peame seda ise tegema. 

Ametiühingutega võime 
vaielda lõpmatuseni — prae
guste seaduste rikkumiseta 
läbi ei saa. Seadus näeb ette, 
et võib olla 200 ületundi aas
tas, aga merel ei saa sellega 
hakkama — laevad jäävad 
seisma. Välislaevade mees
konnad saavad palju palka, 
aga väiksel laeval on näiteks 
ka ainult kapten ja vanem
tüürimees... Meil on vaja lae
vapere seadust, mis määraks 
ära kõik meremeeste kohus
tused j a õigused. Niisuguseid 
eelnõusid on ka esitatud, aga 
need on seismajäänud. 

Või veel üks näide. Kui võ
tame Eesti Upu alla ühe lae
va, siis saame kohe 18% 
maksu juurde. Teeb asja 
mõttetuks. Me ostame laeva 
maailmaturu hinnaga j a ei 
saa ometi maailma minna 
konkureerima alusega, mis 
on 18% kallim. Kümnemiljo-
nilise laeva puhul on see 1,8 
miljonit dollarit. Sel ei ole j u 
mõtet. Niimoodi hakkame 
samasuguseid variserlikke 
tempe tegema kui nõukogu
de ajal. Ostame laeva parem 
näiteks Küprose lipu alla j a 
pärast võtame charterisse. 

Riigifirmana pole meil mui
dugi seda õigust, et öelda: lä
hen mingi muu lipu alla, kus 
meil on mugavam, mehed 
saavad rohkem palka ja 
omanik maksab vähem raha 
ära. Aga arenevad erafirmad 
saavad sellest varsti aru. kui 
polegi juba saanud. 

Kõik mõistavad, et need 
asjad tuleb ette võtta ja kor
da seada, muidu ei ole meil 
siin mõtet jagelda. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 
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Käesoleva osaaruande lugemisel tuleks silmas pidada 
selle piiratud ulatust ning vältida järelduste tegemist õn
netuse põhjuste kohta enne lõpliku aruande ilmumist. 

* Kui pole märgitud teisiti, siis on kõik aruandes esinevad 
kellaajad antud Eesti aja järgi (UTC + 2h). 

** Kaalu (massi) ja jõu ühikutena on Sl-ühikute asemel ka
sutatud tonne. 

2.4 Muud tähelepanekud 
Pardal ajutiselt remondi

ni adru se na töötav prakti
kant märkas 1994. a. augus
tis pragusid visiiri kinnitus-
talade külgplaadistuse ja 
hingede pukside vahelistes 
nurkkeevitustes. 

Tema poolt märgatud 
praod asusid keevisõmbluste 
alumises osas, visiiri kinni-
tustalade külgplaadistuse ja 
hinge pukside vahel, hinge-
konstruktsiooni tekipoolsel 
küljel. Üks pragu oli umbes 
100 millimeetri pikkune, j a 
teine, lühem, asus parem
poolsetes hingekõrvades. 
Üks umbes 60 mm pikkune 
pragu asus vasakpoolse hin
ge ühes kõrvas. Suletud vi
siiri puhul ei olnud pragusid 
näha. 

2.5 Rammvaheseina ja 
vööri rambi asukoht 

ESTONIA vööriramp paik
nes umbes 4,2 meetrit vööri 
pool kohast, kus see oleks 
pidanud olema rammvahe
seina ülapoolse pikendusena 
vastavalt 1960. a. SOLAS-
konventsiooni nõuetele, mis 
kehtisid laeva ehitamise ajal. 

Sel ajal kehtinud Bureau 
Veritase nõuetes ei sisaldu
nud täielikult SOLAS-i 
rammvaheseina ülemise pi
kenduse kohta käivaid nõu
deid. Seega ei olnud SOLAS 
(1960) nõuetele vastav 
rammvaheseina ülemise pi
kenduse paiknemisele ko
haldatav pikkuspiirang — 5 
protsenti laeva pikkusest — 
Bureau Veritase reeglites 
nõutav. Siiski oli reeglites 
olemas viide, et klassifikat
siooniühingu peakontor võib 
nõuda, et rammvahesina 
ülemist osa pikendataks pa-
kitekini. 

Laeva ehituse spetsifikat
sioonis on pealkirja all "Osa
line ramm vahesein" öeldud: 
"Kavandatava sõidupiirkon
na jaoks S.M.A. (Soome Me-
readministratsiooni) poolt ei 
ole nõutav." Laevatehaselt 
ülevõtmisel aridsid Soome 
võimud laevale Reisilaeva 
Ohutuse Tunnistuse vasta
valt SÖLAS-ile. Soome Me
rcad ministratsiooni esinda
jate osalemise ulatust laeva 
ehitamise ajal veel uuritakse. 

SOLAS-konventsiooni 
1981. a. Parandustes ning 
IACS (Rahvusvahelise Klas-
sifikatsioniü hingu te Assot
siatsiooni) 1982. a. Ühtlusta
tud Nõuetes esitatakse 
üksikasjalikumad nõuded 

vööriluugi j a -rambi sead
mestikele. 

3 Analüüs ja hinnang 
3.1. Vöörivisiiri kinnitus-

scadmete kandejõu hinnang 
3.1.1 Projekteerimise alu

sed ja klassifikatsiooniühin
gu nõuded 

3.1.1.1 Üldised nõuded 
Visiir oli ehitatud vastavalt 

Bureau Veritase 1977. aasta 
nõuetele. Käesolevas uurimi
ses ei ole nendele nõuetele 
vastavust üksikasjaliselt tu
vastatud. 

Vastavalt tol ajal kehtinud 
B.V. nõuetele pidid lukus-
tusseadmed võimaldama 
vööriluugi "kindlalt sulgeda". 
Ei olnud antud mingeid 
kindlaid meetmeid lukustus-
mchhanismide kontrollimi
seks. Konstruktiivsete tugev-
duste olemasolu nõuti üldsõ
naliselt ainult klampide, 
hingede ja tõsteseadmete pu
hul. 

Kaks B.V. visiiri montaaži 
jooniseid uurinud ametniku 
märkust kinnitavad, et "lu-
kustusseadmed peavad ole
ma riiklike instantside poolt 
heaks kiidetud" ning et "Lae
va konstruktsiooni lukustus
seadmete, silindrite ja hin
gede kohalik tugevdamine 
peab rahuldama laeva inspe-
korit". 

Ro-ro laevade vöörivisiiri 
projektkoormust on seoses 
uute andmete ilmsikstuleku-
ga pidevalt uuri tud; ning ES
TONIA ehitamise ajaks ei ol
nud see veel piisavalt kind
laks määratud. 

3.1.1.2 Bureau Veritase 
reeglitega kehtestatud nõu
ded vöörivisiiri projektkoor-
musele 

Bureu Veritase reeglid ei 
täpsustanud visiiri vertikaal
setele ja horisontaalsetele 
pindadele rakendatavaid 
jõudusid. Laevatehase poolt 
arvutatud koormused põhi
nesid rakendatud jõul ja ula
tusid kuni 536 Tonnini verti
kaalselt ja 381 Tonnini hori
sontaalselt. Nende jõudude 
füüsikaline tagapõhi <ei ole 
teäda. Siiski kuulusid räken-' 
datud jõud samasse suurus
järku kui teiste klassifikat
siooniühingute poolt samal 
ajal rakendatavad. 

Laevatehases sooritatud 
arvutuste puhul rakendati 
koormusi ühtlaselt kõigile 
viiele kinnituspunktile, kaa
sa arvatud hinged, mille tu
lemuseks oli arvutuskoor-

mus 1Ü0 Tonni kinnitus-
punkti kohta. Kuivõrd koor
muse kohta ei olnud täpseid 
nõudmisi, puudusid Bureau 
Veritase reeglites ka juhised 
koonnuste arvutamise mee
todi kohta. 

Kohaldatud protseduuride 
tulemuseks ei olnud valis -
jõududega staatilises tasa
kaalus olevate jõudude kom
binatsioon. Koormuse jaotus 
on staatikaga määramatu. 
Üksikasjalisem koormuste 
jaotuse arvutus oleks koor
museks ühe lukustussead-
me kohta andnud umbes 
135 Tonni. Vajalik rakenda
tav jõud määrati hiljem täp
semalt kindlaks ja IACS 
1982. a. Ühtlustatud Nõue
tes antud väärtuse järgi 
oleks arvutuskoormus iga 
luku kohta tulnud umbes 
200 Tonni. 

Iga lukustusseadme pro
jektkoormust kasutati iga 
seadme koormust taluva mi
nimaalse ristlõike määrami
seks. Selleks kasutati tava
list lubatud pingete meeto
dit. Arvutusi ei esitatud 
Bureau Veritasele analüüsi
miseks. Arvutuste metoodi
kas kasutatud varu tegur oli 
umbes 3 pu runemis piiri 
suhtes. 

3.1.2 Põhjaluku konst
ruktsiooni tugevus 

Põhjaluku mehhanism pu
runes kinnituskohtades 
vöörpiigitekil. Purunemine 
leidis aset plaatkõrvades, 
mis toetasid juh tpuks ja vas
tavat tugipuksi, ning keevis-
õmbluses pesa ja tugipuksi 
ümbruses. 

Purunenud kõrvad toodi 
laevavrakilt üles ning nende 
purunemispindu ja materjali 
on nii metallograafilisest kui 
ka tugevuse aspektist uuri
tud. Seda uurimust käsitle
takse põhjalikumalt lõpp
aruande lisas. Kõigi arves

tuste kohaselt purunesid 
kõrvad vähetsüklilise üle
koormuse tingimustes. Pu
runenud aasade üldpilti võib 
näha fotol 13. Keevis oli pu
runenud osaliselt õmbluse 
kohalt ja osaliselt keevise ja 
juhtpuks materjali eralduse 
kohalt. Keevisõmbluste pak
sus oli umbes 3 millimeetrit. 

Erinevate arvutuste koha
selt on põhjaluku konstrukt
siooni kandevõimet hinna
tud 80-150 Tonnile. Arvu
tustes on arvesse võetud 
kõrvade purunenud pindade 
ristlõiget ja ka keevisõmblus
te oletatavat panust . 

Tegelik purunemis koor
mus võis olla väiksem, kuna 
kõrvad võisid puruneda ka 
ükshaaval. Juhtpuksi ja tu
gipuksi vahe oli umbes 100 
millimeetrit, samas kui visii
ri vastava kõrva paksus oli 
60 mm. Kõrva tegelik asend 
lukustusriivil võis mõjutada 
seda, missugune kõrv kandis 
suuremat osa koormusest ja 
seega võis puruneda enne 
teist. Visiirikõrva deformat
sioon viitab sellele, et tugi
puksi üksikkõrv purunes 
esimesena. 

Laevatehasest saadud in
formatsiooni võib mõista nii, 
et lukustusseadmed olid val
mistatud eraldi ning seejärel 
keevitatud vöörpiigi tekile. 
Konstruktsiooni keevitamisel 
oli kasutatud tavalist keevi-
tamistehnikat, kuivõrd puu
dus detailne joonis andmete
ga keevitamise kohta. 

Et rahuldada laevatehase 
projektarvutusi, pidanuks 
kõrvadel olema suurem mi
nimaalne ristlõige või pida
nuksid keevitused moodus
tama täiskoormust kandva 
ühenduse, kui sealjuures 
oleks kasutatud õiget toot
mistehnoloogiat. 

Sellest võib järeldada, et 
lukustusseadme ristlõige ei 

vastanud projektkoormuse-
le. 

3.1.3 Külglukkude tuge
vus 

Külglukud purunesid kõr
vade ja visiiri ahtripoolse 
plaadistuse liitekohalt. Ei ole 
leitud üksikasjalisi jooniseid, 
mis näitaksid kõrvade täp
seid mõõtmeid või nende vi
siiri plaadistusele keevitami
se üksikasju. Kõrvade alus-
pikkus oli umbes 380 
millimeetrit, mõõdetuna kin
nituse Jaanustelt visiiril, võr
reldes üldpaigutuse joonistel 
näidatud 480-ga. 

Kõrvad rebiti visiiri plaa
distusest välja koos osaga 
plaadistusest, neist jäid järe
le nelinurksed augud kärise
nud murdumispindadega. 
Kõrvad jäid vrakile. Ühe kõr
va alumist pinda võib näha 
fotol 14. (ei avaldata — 
Toim.) 

Visiiri ahtripoolse plaadis
tuse paksus oli 8 millimeet
rit. Laevainspektori nõudel 
oli lukustusseadmete konst
ruktsiooni kohalikuks tugev
duseks lisatud kõrvade taha 
veel kaks vertikaalset jäikus-
ribi. Muid tugevdusi kõrvade 
taha paigaldatud ei olnud. 

Külglukkude kandevõimet 
ei ole võimalik lõplikult välja 
arvutada, kuivõrd see on 
staatikaga määramatu. Jõu
du, mis on vajalik selleks, et 
tõmmata kõrv visiiri küljest 
lahti hingede telje ümber 
pöörlemise suhtes tangent-
siaalses suunas , on siiski 
hinnatud umbes 90 - 120 
Tonnile. 

Siit järeldub, et piisavalt 
üksikasjaliste tootmis- j a 
monteerimisinstruktsioonide 
puudumise tõttu ei olnud ar
vutatud projektkandevõimet. 
Koormuse ülekandmiseks 
kõrvadelt visiiri korpusele oli 
rakendatud vaid minimaal
seid meetmeid. 

13. Põhjalukustusseadme purunenud kõrva detailid 
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3.1.4 Lukustusseadmete 
heakskiitmine 

Rambi ja lukustussead
mete tootja saatis Soome Me-
readministratsioonile kirjali
k u palve, et teda informeeri
taks , missuguste joonistega 
Administratsioon soovib tut
vuda . Administratsioon vas
tas , et joonised tuleb Admi
nistratsioonile esitada ainult 
j uhu l , kui tekib kahtlusi seo
s e s rakendatavate nõuete 
tõlgendamisega. Administ
ratsioon eeldas, et tavapära
sed ülevaatused sooritab 
klassifikatsiooniühing. See 
kirjavahetus viitab rambi j a 
selle juurde kuuluvate osade 
valmistaja joonistele, mitte 
laevatehase koostejoonistele. 
Ei ole leitud tõendeid, et Ad
ministratsioonile oleks erili
s e k s läbivaatamiseks min
geid jooniseid esitatud. 

Üld paigutuse jooniseid 
kontrollides tegi Bureau Ve
r i tase inspektor märkuse, et 
riiklikud instantsid peaksid 
lukustusmehhanismide pai
gu tuse heaks kiitma. Ei ole 
leitud mingeid tõendeid selle 
kohta , et laevatehas oleks 
need joonised Soome Me-
readministratsioonile esita
n u d . 

Laevainspektori kommen
t a a r üldpaigutuse joonise 
k o h t a sisaldas ka märkuse, 
et lukustusseadmete taga 
a s u v kohalik tugevdus peaks 
rahuldama järelevaatust 
teostavat inspektorit. Pais
t a b , et inspektori nõuet jär
giti j a inspektsiooni toimiku
tes on märge, et' nõutud kaks 
vertikaaljäikusribi on visiiri 
plaadistuse esiküljele keevi
t a tud . 

3.1.5 Teki hinged 
Visiiri kinnitustalade otsa-

kõrvadesse kinnitatud hin-
gepukside kandevõime oli 
3 5 0 Tonni iga hinge puhul. 
Siia tuleb juurde arvata ka 
keevisõmbluste arvatav pa
n u s . Kõige nõrgem lõik oli 

kõrva vastas j a hõlmas ka 
nurkkeevitust hingepuksi 
ümbruses. Visiiri tõstmisel 
tekkiv normaalkoormus oli 
umbes 150 Tonni iga hinge 
kohta. Eelpoolmainitud 
praod keevisõmblustes asu
sid kohtades, millele langes 
esmane koormus visiiri ava
misel ja sulgemisel tekkiva 
tuulekoormuse näol ja eriti 
juhul , kui käiturite erinevast 
liikumiskiirusest tingituna 
ilmnes teatav vääne. Oma 
asukoha tõttu oli pragudel 
minimaalne mõju kogu 
konstruktsiooni eestpoolt tu
levate koormuste taluvusele. 

Hingekõrvade purunemine 
leidis aset tõmbel. Purune-
mispinnad näitavad, et pu
runemine leidis aset mono-
tsüklilise ülekoormuse tingi
mustes. Hingede pukside 
kõrvu ja keevisõmblusi on 
metallograafiliselt ja tugevu
se seisukohast uuritud. 
Uurimistulemused lisatakse 
lõpparuandele. 

Peetakse võimalikuks, et 
hingede purunemist põhjus
tanud jõud tekkisid siis, kui 
visiiri kinnistustalad hakka
sid kokku puu tuma ülemise 
tekiga visiiri põhjakonstrukt-
sioonide kokkusurumise ta
gajärjel. Seejuures tekkinud 
kangisüsteem ja visiiri vastu 
vöorpiigi tekki tagumisel tek
kinud inertsijõud olid enam 
kui piisavad selleks, et hin
gesid lahti tõmmata. 

3.1.6 Käsilukkude panus 
Kummalgi küljel asetsevad 

käsitsi suletavad lukud 
koosnesid kahest plaatkõr-
vast ja aaspoldist, mis pöör-
les kõrvade vahelisse asen
disse ja kinnitati. Käsilukku
de kandevõimeks on 
arvutatud umbes 70 Tonni 
kummalgi. Kui käsilukud 
oleksid olnud suletud, olek
sid nad visiiri lukkude üldist 
kandevõimet teataval määral 
suurendanud. Fakt, et nen
de kasutamise kohta ei ol

nud mingeid instruktsioone, 
näitab siiski, et neid ei pee
tud operatiivse lukustussüs-
teemi osaks. 

3.1.7 Visiiri avamise käi-
turid 

Visiiril oli kaks suurejõu-
list käiturit (hüdrosilindrit) 
visiiri avamiseks j a sulgemi
seks. Need kaks olid ühenda
tud visiiri kinnitustaladega 
umbes 1,3 meetri kaugusel 
hingedest j a monteeritud tu
gevdatud horisontaalsetele 
platvormidele laevakere ees
mises osas. Käiturid olid 
hüdrauliliselt ühendatud so-
lenoid-tüüpi juhtklapiga, 
mis oli kogu aeg suletud, väl
ja arvatud juhtudel, kui visii
ri liigutati . 

Kui visiir hakkas merejõu
dude mõjul avanema, langes 
koormus ülalt ka käituritele, 
mis takistasid avanemist. 
Merejõudude rakenduskesk-
mest lähtuv kangisüsteem 
tekitas suure tõmbejõu käi-
turitele. See jõud tõmbas va
sakpoolse käi tun laevakerest 
välja, ilma et see oleks olnud 
väljalükatud asendis, kuna 
sellesse suletud vedelik kan
dis jõu üle seadme madala
male kinnitusele. Vertikaal
set jõudu, mis käiturit toeta
va konstruktsiooni lõikele 
purunedes laevakerest välja 
tõmbas, hinnatakse umbes 
700 Tonnile, arvestades ka 
jõu ebasümmeetrilist raken-
duspunkti . Käiturit on põh
jalikult uuri tud ja uurimis
tulemused lisatakse lõpp
aruandele. 

Parempoolse käituri tihen
did purunesid ega lasknud 
vedelikul koormust üle kan
da. Selle käituri varras oli 
seetõttu väljalükatud asen
dis ja käitur jäi visiiri liiku
mise algses faasis laevakere 
külge. 

Sellele käiturile algselt, 
enne tihendite purunemist 
rakendunud jõudu ei ole või
malik hinnata, kuid ilmselt 

oli see väiksem kui piirväär
tus 700 Tonni. 

3.2 Rambi lukustussead
mete tugevuse hindamine 

Suletud asendis oli ramp 
kinnitatud kuue lukustus-
seadmega — kahe lukustus-
konksuga ülemises osas j a 
kahe lukustusriiviga kum
malgi küljel. 

Ülemised lukustuskonk-
sud olid suletud asendis, 
seda kinnitavad videopildid 
käituritest j a kangide meh
hanismist. Siiski pole olnud 
võimalik kindlaks määrata, 
kuidas konksud purunesid. 
Konksu kandevõime ülem
piiriks võis olla koormus, 
mille juures metall konksu j a 
varva kokkupuutekohas 
hakkas voolama. See koor
mus on umbes 20 Tonni. 
Oletatavasti libises varb 
konksu tagant ära, kui 
konksu materjal hakkas voo
lama, sest konksu otsa kõve
rus oli väike. 

Külgmised lukustusriivid 
ulatusid kinnises asendis 
karbitaolistesse konstrukt
sioonidesse, mis olid keevita
tud rambi külgtaladele. Kee-
vituste purunemise tagajär
jel rebiti need karbid lahti. 
Ühe karbi lahtirebimiseks 
vajalikku jõudu hinnatakse 
umbes 20 Tonnile. Alumine 
vasakpoolne karp lahti ei re
benenud, kuna oletatavasti 
ei olnud lukustusriiv selles 
karbis täielikult kinnitatud. 
Jääb veel küsimus selle lu-
kustusseadme seisukorrast 
õnnetuse ajal, kuid õnnetuse 
üldisele käigule see mõju ei 
avaldanud. 

Kinnitusseadmed purune
sid järk-järgult seetõttu, et 
jõud rakendus esmalt vasa
kule küljele. Rambi otsale 
mõjuval jõul, mis tekkis kok
kupuutest visiiriga, oli lu
kustusseadmete suhtes eba
soodne kangisüsteem, mis 
võimendas lukustusseadme-
le mõjuvat jõudu. Kontakt-

jõudu, mis oli vajalik visiiri 
tekil asuva kaitsekarbi jäi-
kusribide deformeerimiseks, 
hinnatakse umbes 50 Tonni
le. 

3.3 Visiiri j a rambi puru
nemise võimalik kulg 

Jõudude jagunemine visii
ri kinnituskohtadel on staa
tikaga määramatu. Visiiri j a 
laevakere kinnituskohtade 
tugevuse arvutus lõplike ele
mentide meetodiga, mis ar
vestaks kogu konstruktsioo
nide elastsust, lubaks teo
reetiliselt arvutada jõudusid 
igas kinnituskohas eraldi, 
kui mõjunud välisjõud olek
sid teada. Kuivõrd välisjõu-
dusid ei ole võimalik määra
ta ja nende suurus ja asu
koht varieerusid kiiresti, siis 
ei ole igale kinnituskohale 
mõjunud jõudusid eraldi või
malik välja arvutada. 

Kõige tõenäolisem sünd
muste kulg purunemise käi
gus on vigastuste iseloomu 
ja arvutuste põhjal rekonst
rueeritud. Joonis 15 (14 — 
Toim.) illustreerib allkirjelda-
tud sündmuste kulgu. 

Kolm lukustusseadet või
sid järele anda ükskõik mis
suguses järjekorras. Võima
lust, et kõik lukustussead-
med andsid järele 
ühekorraga, peetakse väike
seks, arvestades iga lukus-
tusriivi kontrollimatut män-
guvabadust ja konstrukt
siooni elastsust. 

Pärast põhja- ja külgluk-
kude purunemist takistasid 
visiiri käiturid visiiri edasist 
avanemisliikumist. Merejõu
dude suure õla tõttu raken
dus käituritele küllaldane 
jõud, et neid laevakerest väl
ja tõmmata või sisem iselt pu
rustada. 

Pärast lukkude ja käituri
te purunemist sai visiir oma 
hingede teljel vabalt pöörel-
da. Vigastuste puudumine 
visiiri tekil asuval toel viitab 
sellele, et visiir ei tõusnud 

1 4 . Vöörivisiiri eraldumise võimalikud etapid 

/X 
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kordagi täiesti avatud asen
disse. Tunnistajate ütlused 
teravate tagumishelide kohta 
vööripiirkonnas ja vee üles-
paiskumise kohta visiiri j a 
teki vahelt viitavad sellele, et 
visiir pöörles mõnda aega 
üles-alla. Selle aja jooksul 
peksles visiir vastu oma kol
me alumist tugipatja, millest 
peamiseks on visiiri vöör-
tääv, mis oli kokkupuutes 
jäävööriga. Vöörtääv eraldus 
visiirist, kuna löökide toimel 
keevisõmblused rebenesid. 
Visiiri jõuline pekslemine 
põhjustas vöörtäävi eraldu
mise visiirist märkimisväär
se ülespoole suuna tud kiiru
sega, tekitades sealjuures 
umbes kahe meetri pikku
se terava löögijälje visiiri esi
küljele, nagu võib näha fo
tol 10. 

Pärast massiivse vöörtäävi 
eraldumist visiirist ei olnud 
enam ühtki tugevat kohta, 
mis oleks vertikaalsele peks-
lemisele vastu seisnud, ning 
visiiri põhjaosa deformeerus 
j a suruti umbes 0,2 meetri 
jagu kokku, kui see peksles 
vastu kahte ülejäänud tugi
patja, kaitseplaadistuse väl
jaulatuvat osa vöörpiigiteki 
ümbruses ja kinnitussarvi. 

Kuivõrd visiir tänu põhja
osa kokkusurumisele aset
ses normaalsest madalamal, 
hakkasid visiiri kinnitusta-
lad käima vastu peatekki, 
põhjustades hingedele suur i 
üles- ja ettepoole suuna tud 
jõude, mille tagajärjel hinged 
purunesid. Samal ajal peksis 
visiir selle liikumise käigus 
ka vastu esivaheseina alu
mist osa eest tahapoole, mis 
suurendas hingedes ettepoo
le tõmbavat jõudu. 

Selles faasis oli visiir ikka 
veel normaalsele lähedases 
asendis, sest käiturite kinni-
tuskõrvad olid fikseeritud te
kis asuvates avaustes. Selle 
faasi jooksul jä tkas visiir ver
tikaalset liikumist, nagu 
nähtub mitmesugustest vi
gastustest, näit. vasakpoolne 
fikseerimissarv rebis visiiri 
ahtrivaheseina suure augu. 
Visiiri kinnitustalade põh-
japlaadistuse ahtripoolse osa 
ja tekil asuvate hingede kin
nituste vigastustest on sa
muti ilmne, et visiir peksis 
tahapoole tugevasti vastu 
laevakeret. Visiiri tekiplaa-
distuse ahtripoolne osa pek
sis samuti vastu laevateki 
serva, enam-vähem ühtlaselt 
kogu laiuse ulatuses vasa
kult paremale. 

Hilisemas staadiumis, 
võib-olla vee kogunemise tõt
tu visiiri sisemusse ja laeva 
pikiõõtsumisest tekkinud 
inertsjõudude tõttu, hakkas 
visiir kalduma ettepoole nii
suguse jõuga, et tõstmiskäi-
turite kinnituskõrvad hakka
sid teki plaadistusse auke 
rebima. Selle järkjärgulise 
ettepoole suunatud liikumise 
käigus puutus visiiritekil 
asuva kaitsekarbi ahtripool
ne sein kokku rambi ülemi
se otsaga. Kuivõrd merejõud 
mõjusid vöörile vasakult, 
pöördus visiir teatud määral 
paremale, põhjustades seega 
kontakti keskendumise va
sakule küljele. 

Visiiri jätkuva ettepoole 
nihkumise jooksul peksleva 
liikumise käigus jätkasid 
tõstmiskäiturite kinnitus
kõrvad aukude lõikamist teki 
plaadistusse, j a tekil asuva 
kaitsekarbi ahtripoolne sein 
hakkas tõukama rambi üle

mist osa. Seejärel andsid jä
rele rambi lukustussead-
med. Ülemised kinnitus-
konksud võisid lahti tulla 
konstruktsioonile rakenduva 
löökkoormuse tagajärjel, mis 
tekkis vasakpoolse käituri 
väljatõmbamise tagajärjel või 
hiljem, kui käitur visiiri üles-
alla liikumise mõjul selles 
piirkonnas siia-sinna hüp
les. Mõlemad rambi käiturid 
purunesid vardapoolsete ots
te kinnitustest. 

Seejärel ei olnud enam mi
dagi, mis takistanuks rampi 
tema enese massi mõjul ette
poole kukkumast, j a ramp 
avanes, toetudes visiiri sise
mistele põikvarrastele. Visii
ri edasiliikumist takistasid 
ikka veel läbi teki ulatuvad 
visiiri käituri kõrvad. Sel ajal 
tungis vesi rambi külgedelt 
autotekile, nagu märkas ka 
vahimehaanik, kuigi ramp 
oli ikka veel näilliselt üles
tõstetud asendis. Selles jär
gus oli visiir ilmselt veega täi
tunud. 

Visiir jätkas ettepoole lii
kumist ja käiturite kinnitus
kõrvad, hiljem ka käiturite 
vardad, lõikasid augud teki 
plaadistusse ja hiljem ka 
eesmisse vaheseina. Selle lii
kumise käigus juhtis ramp 
visiiri ette- ja tahapoole, 
kuna ramp toetus visiiri 
põikvarrastele j a visiiri piki-
vaheseinte vahele. Vasakult 
lähtuvad merejõud põhjusta
sid visiiri ja rambi vasaku 
külje tugevaid kokkupõr
keid, põhjustades rambi 
kahe vasakpoolse hinge pu
runemise. 

Veel hilisemas staadiumis 
võis visiir langeda ettepoole 
ja põrgata vastu pirnikujuli-
se vööri ülemist serva, mis 
põhjustas uusi kahjustusi 
visiiri alaosale. Selles staa
diumis juhtis nüüd juba 
peaaegu täiesti avatud ramp 
ja parempoolne käitur ikka 
veel visiiri liikumist. Kui käi
tur lõpuks laevakerest lahti 
tõmmatud oli, kukkus visiir 
ettepoole. Kui lained vastu 
visiiritekki lõid, põrkus visiir 
tagasi, vastu laeva pirniku-
julist vööri j a libises pärast 
seda allapoole, põhjustades 
ulatuslikke deformatsioone 
ja mitmesuguseid kriimustu
si visiiri vööriosa plaadistu
sele. 

Selles staadiumis oli ramp 
täiesti avatud. Rambi alumi
se osa vigastustest nähtub, 
et see põrkus vastu vöörpii-
gitekki. 

3.4 Purunemise käigus 
mõjunud jõud 

3.4.1 Üldised tähelepane
kud 

Algselt visiirile mõjunud 
jõud tekitasid visiiri hingede 
telje suhtes visiiri avamismo-
mendi. See oli võimalik ju
hul, kui visiiri ülemisele osa
le rakendusid merejõud, s.o. 
kui suurem osa visiirist 
oli laine sees. Vastavaid me-
rejõudusid j a lainetuse tingi
musi on põhjalikult uuritud 
ja simuleeritud. Seda on 
kirjeldatud lõpparuande li
sas. 

Vigastustest ilmneb, et 
merekoormused tulid eelkõi
ge eest ja vöörist vasakult, 
põhjustades purunemise 
kulgemise — visiir avanes j a 
pöörles hingede telje ümber. 
Alternatiivne purunemisviis 
võis olla niisugune, et visiiri 
kinnitused said viga suurest 
külgkoormusest, mis murdis 
visiiri laevakere küljest lahti. 

Siiski peetakse seda varianti 
vähem tõenäoliseks. 

Ei ole võimalik absoluutse 
täpsusega kindlaks määrata, 
missugune mere poolt tekita
tud jõud oli vajalik visiiri lah
timurdmiseks. Kõigi kolme 
lukustusseadme purunemis-
koormus oli 100 Tonni iga 
konkreetse luku kohta, kui 
visiir pöörles hingedel. 

Vertikaalset jõudu, mis oli 
vajalik, rebimaks vasakpool
set tõstmiskäiturit laevake
rest välja, hinnatakse umbes 
700 Tonnile. Siiski pidi jõul 
olema hingede telje suhtes 
väike momendiõlg. Parem
poolse käituri tihendite pu
rustamiseks vajalik jõud võis 
olla kuni 700 Tonni. 

Lukustusseadmete purus
tamiseks vajalike jõudude 
ülempiir vastab hingede telje 
juures vastavalt momentide
le 900, 450 ja 450 Tonn-
meetrit, mis tekkis ajaliselt 
ühekorraga, ükshaaval või 
osaliselt kattudes. Käitureid 
purustav moment oli maksi
maalselt 900 Tonn-meetrit 
kummalgi küljel, j a võis tek
kida mõlema puhul sa
maaegselt. Parempoolse käi
turi purunemiseks vajalik 
moment võis siiski olla mär
gatavalt väiksem tihendite 
purunemise tõttu. Käiturite 
väljatõmbamiseks vajalikud 
jõud tekkisid aga alles siis, 
kui alumised lukud olid pu
runenud, kuna hingede sõr
mede ja kinnituslukkude rii
vide lõtkud ja kokkusurutud 
vedelik põhjustasid ilmselt 
teatud viivituse. 

Maksimaalne avanemis-
moment, mis põhjustanuks 
lukustusseadmete samaaeg
se purunemise, oleks seega 
umbes 1800 Tonn-meetrit. 
Kuid arvestades konstrukt
siooni elastsust ja lukustus-
riivide lõtku, võis purunemi
ne siiski olla pigem järkjär
guline ja tegelik 
purunemismoment seega 
tunduvalt väiksem. Käiturite 
järkjärguliseks purunemi
seks vajalik maksimaalne 
moment oli sama s u u r kui 
lukkude puhul. 

3.4.2 Võrdlus projekteeri-
misnõuetega 

Algses projekteerimistöös 
kasutatud projektkoormu-
sed arvestasid 536-tonnise 
vertikaalse koormusega, mil
le mõju raadius oli 5,05 meet
rit, miinus visiiri mass — 55 
tonni —, mis mõjus 4,9 
meetri raadiuses ja horison-
taalkoormus — 381 tonni 
—, mille õlg oli 2,86 meetrit 
hingede teljest allpool. Koos 
moodustavad need jõud visii
ri avamismomendi 1350 
Tonn-meetrit. Ülalkirjelda
tud visiiri purunemiskoor
mus ei olnud seega märki
misväärselt suurem kui visii
ri projektkoormus. 

Aastate jooksul on visiiri 
lukkude purunemist ette tul
nud ka mitmetel teistel parv
laevadel. Üks näide on 
peaaegu-sõsarlaev DIANA II, 
mille lukustusseadmed osa
liselt purunesid reisil Lääne
mere lõunaosas rasketes il
mas tiku tingimustes jaanua
ris 1993. Lõpparuandes 

käsitletakse ka mitmeid teisi 
aset leidnud tõsiseid juhtu
meid, samuti ka efektiivsete 
meetmete puudumist nende 
juhtumite kogemustest õppi
miseks. 

Komisjon on märkinud, et 

projektkoormusele esitata
vad nõuded on järk-järgult 
suurenenud, ning eelkõige, 
et IACS on 1982. aastast 
tunduvalt tõhustanud pro
jektkoormusele ja selle arvu
tamise metodoloogiale esita
tavate nõuete rangust. 

3.4.3 Kriitiliste jõudude 
tekkimiseks eeldatavad me
re tingimused ja kiirus 

Alumiste lukkude ja seejä
rel hüdrauliliste käiturite 
purustamiseks vajalik mere
jõud võis tekkida laeva kiiru
se ja merel valitsevate tingi
muste koosmõjul. On läbi 
viidud põhjalik koormuste 
simuleerimine mitmesuguste 
meretingimuste ja laeva kii
ruste juures, mida üksikas
jaliselt käsitletakse lõpp
aruandes . Meretingimuste 
aluseks on võetud katastroo
fi ajal valitsenud statistiliselt 
tõenäolised tuule tingimused. 
Kavatsetakse hinnata ka me
repõhja topograafia võima
likku mõju lainete moodus
tumisel. 

Kokkuvõttes oli projekt-
koormusega samasse suu
rusjärku kuuluv hüdrodü-
naamiline koormus vägagi 
tõenäoliselt küllaldane, pu-
rustamaks visiiri lukustus-
seadmeid. Niiisugused, või 
isegi suuremad merekoor
mused võisid tekkida valitse
nud tingimustes, kus laeva 
kiirus oli 14-15 sõlme ja vas-
tulaine vöörile vasakult ole
tatava kõrgusega umbes 4 ,2-
4,5 meetrit, laineperioodiga 
8-9 sekundit. 

3.5 Ramm vaheseina ja 
vöörirambi asukoht 

3.5.1 Reguleerivad nõuded 
ESTONIA rambi konst

ruktsioon ja õigesti paigalda
tud ramm vaheseina ülemise 
pikenduse puudumine olid 
iseloomulikud paljudele 
1960-ndatest kuni varaste 
80-ndateni ehitatud parvlae
vadele. See konstruktsioon ei 
vastanud nõuetele, mille 
kehtestas juba SOLAS 1948. 
Ei ole veel selgunud, kas 
aastate jooksul kujunenud 
praktika aluseks oli rambi 
käsiltlemine rammvahesei-
nana või rammvaheseina 
ülemise pikenduse nõude 
täielik ignoreerimine. 

Kaasaegsete nõuete järgi
mine, mis puudutasid paki-
tekini ulatuva rammvahesei
na ülemise pikenduse ole
masolu oleks tunduvalt 
suurendanud laeva võimalu
si visiiri kaotusele vaatama
ta pinnale jääda. 

3.5.2 Projektiga seondu
vast 

Projektkonstruktsioon, 
mis nägi ette rambi ülemist 
otsa mahutava karbi visiiri
tekil, oli samuti sel ajal ehi
tatud ro-ro parvlaevade pu
hul tavaline lahendus. Kuigi 
see konstruktsioon ei kujuta 
endast mingit reeglite rikku
mist, olid sel siiski saatusli
kud tagajärjed, kui ESTONIA 
visiir eraldus laevakerest. 

4 Järeldused 
Uurimistulemusi silmas 

pidades ja asjakohast tehni
list informatsiooni uurides 
on komisjon tulnud järeldus
tele, et õnnetuse toimumise
le aitasid kaasa mitmed pro
jekti iseärasused ja tingimu
sed. Muid sellelaadseid 
faktoreid vaadeldakse lõpp
aruandes. Kokkuvõttes on 
Komisjon oma töö praeguses 
järgus järeldanud, et 
• Laev kaadus ümber, kuna 

s u u r hulk vett tungis autote
kile, püstuvus kadus ja see
järel tungis vesi ka kajuütek-
kidele. Läbi kogu laeva laiu
se ulatuv autotekk aitas 
sündmuste niisugusele 
arengule kaasa. 
• Ilmastikutingimused õn
netuse ajal olid rasked. Nii
suguseid meretingimusi on 
ette tulnud vaid ühel või ka
hel korral selle aja jooksul, 
mil laev on teinud reise Tal
linnast Stockholmi. 
• Vöörivisiiri lukustussead
med purunesid antud kiiru
se, laeva kursi ja rasketes il
mas tikutingim ustes visiirile 
rakendunud hüdrodünaami-
liste koormuste tõttu. 
• Visiiri lukustusseadmed 
olid valmistatud väiksema 
tugevusega, kui vastavad ar
vutused ette nägid. Arvatak
se, et see erinevus sai võima
likuks seetõttu, et seadmete 
teatud osade kohta puudu
sid piisavalt üksikasjalised 
valmis tarnis- ja monteerimis-
instrukts ioonid. 
• Pärast lukustusseadmete 
purunem ist peksles visiir 
enne laevakerest eraldumist 
raskelt vastu täävikonst-
ruktsiooni. Seda tagumist 
panid selgesti tähele nii rei
sijad kui ka laevapere liik
med. 
• Vöörivisiiri purunemine 
põhjustas rambi avanemise 
rambi ja visiiri vahelise me
haanilise seotuse tõttu, mis 
tulenes projektist. Sellel pro
jekti lahendusel olid õnnetu
se käigule saatuslikud taga
järjed. 
• Laeva ehitamise ajal kehti
nud klassifikatsiooniühingu 
projektnõuded vööriluukide-
le polnud nii üksikasjalikud 
j a ranged kui hilisemad. 
• Laeval ei olnud SOLAS-
nõuetele vastavat rammva
heseina ülemist pikendust. 
Vastavalt ehituse spetsifikat
sioonile ei nõudnud riiklik 
administratsioon niisuguse 
pikenduse olemasolu. Ramp 
ei vastanud niisuguse ramm
vaheseina pikenduse nõue
tele. 
• ESTONIA ehitamise ajal 
olid laevaehitajate üldised 
teadmised hüdrodünaamilis-
te koormuste mõjust suurte 
laevade konstruktsioonidele 
piiratud ja täielikud teadmi
sed sellega seotud problee
mide kohta ei olnud kätte
saadavad ühelegi laeva ehi
tamisega seotud instantsile -
administratsioonile, laevate
hasele, laeva käitajatele või 
kaptenitele. 

5 Soovitused 
Olles tutvunud kõigi õnne

tuse tehnilisi asjaolusid puu
dutavate faktidega, soovitab 
Komisjon kõikidel asjaga 
seotud riikidel 

1. Nõuda olemasolevate 
parvlaevade täiustamist, et 
need vastaksid ohutuse osas 
rahvusvahelistele nõuetele; 

2. Nõuda, et parvlaevade 
vöörikonstruktsioonid pro-
jekteeritaks nii, et ühe piir-
dekomponendi, näiteks visii
ri, purunemine ei tooks kaa
sa laeva ohutusele 
saatuslikke tagajärgi, ja 

3 . Nõuda, et lühima või
maliku aja jooksul ro-ro 
parvlaevadel viidaks sisse 
niisugused täiustused, et 
suur te tekialade üleujutami
ne ei kujutaks endast ohtu 
laeva püstuvusele. 
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V i 

"Mare Balticum" 
võtab i lmet 

Lubatud ümberehitused "Mare Balticum il" jätkuvad. Lae
va püütakse muuta mugavamaks just selle liini vajadusi ar
vestades. Aprillis sai valmis tekireisijate salong pagasikappi-
dega IV tekil. V tekil on suur pood. Sinna on koondatud nii 
parfüümid ja tehnika kui ka joogid, maiustused ja sigaretid. 
Ka jäätisekapp on nurgas. Nüüd on ruumi kaupa nii välja 
panna, et oleks võimalik kõigest ülevaadet saada ja ruumis 
ostukorviga liikuda. Sissepääs on ühel pool, väljapääs kas
sade juurest teisest uksest. Senistest poekestest tehakse 
konverentsiruumid. 

VII teki konverentsisaalis on avatud tumepruunide lauda
de ja tumeroheliste toolidega pub. Suurt baari remonditi pa
rasjagu ning vahetati mööbliriiet. Sametist baaritoolid said 
mururohelise villase katte. Esialgse kava kohaselt peaks lae
va uus ilme valmis olema suvehooaja alguseks. 

Madli Vit ismann 

Teabepäeva õppe-
ja treeninglaeval 

"Arzamass" 
korraldas Ees Li Merelae

vandus 5. mail ajakirjanike 
harimiseks. Viimase enam 
kui pole aastaga on selgeks 
saanud, et kui asjast midagi 
ei tea, on meremehi üsna 
lihtne põhjata. Meie suurim 
laevafirma võttis kätte ja 
püüdis ajakirjanikele selgita
da, mida kõike üks inimene 
peab olema õppinud ja har
jutanud, mis diplomid ja ser
tifikaadid saanud, enne kui 
ta merele tööle läheb ja tohu
tu vastutuse laeva, kauba 
ning reisijate eest enda pea
le võtta tohib. 

Veel ühel teabepäeval ta
hetakse ajakirjanikud viia 
{>äris lätete juurde, merekoo-
i. "Arzamassil" käimisest lä

hemalt järgm ises lehenumb
ris. 

"Rotermann" 
Tallinki aprillikuine ajaleht 

selgitab firma reisibüroo ka
heks jagunemist: ühest osast 
sai turustusosakonna koos
seisu kuuluv vastuvõtutee-
nistus ja teisest iseseisev 
aktsiaselts Reisiekspert. Esi
mese tööst on ka pikemalt 
jut tu. 

Veel kirjutatakse uuest pi-
letimüügibüroost Helsinki 
kesklinnas. See avati naiste
päeval ja pakuti naistele 10 
marga reise. Naised olid ter
ve päeva sajameetrises järje
korras seisnud ja uus büroo 
seetõttu kohe tuntuks saa
nud. 

"Rotermann" on käinud ka 
vaatamas Eesti laevade jaoks 
ehitatud terminaali Helsinki 
Läänesadamas ja usutlenud 
"Donata" kaptenit pärast vii
mast Travemünde-reisi. Tal
link Finland OY müügijuht 
räägib pikemalt, mida head 
veel suurema hulga reisijate 
laevameclitamiseks ette võe
takse ja on kindel, et tulemas 
on edukaim suvi, mis kuna
gi olnud. Reisijamuljeid on 
Mare Balticumilt". 

"Piibujuttudes" on kõneks 
kalasõjad ja eriti see viima
ne, nähtuna 2010. aasta 
kooliõpiku tekstina. Muu 
hulgas: "Kiiua eluaegsetel 
headel naabritel puudus 
vastase peletamiseks mili
taarne sõnavara, siis karjuti, 
mida osati — eestlased 
hüüdsid saldejumps ja labrit, 
lätlased tereteretere ja kura
ti ikurat. 

Mari Vamba 

Aivar Kauri fotod liugtee laht ikerimisest «Mare iialticu-

Pomm laevas? 
"Mare Balticumi" kapten ERICH MÕIK, millal pommiäh

vardusest teada sa i te j a mida ette võtsite? 
Teada saime reede, 2 1 . aprilli pärastlõunal, enne väljami

nekut. Hoiatus oli laupäevaks-pühapäevaks. Stockholmi 
poolt oli nii rambi kui ka trepi juures väljas politseivalve. Ne
mad vaatasid, et kes juba sisse tuli, see enam välja ei läheks 
— et ei jätaks pommi laeva. Toll tugevdas kontrolli autode ja 
nendel veetavate kaupade üle. Aga muidu lasksime asjadel 
oma teed kulgeda. 

Reede õhtul kogusin siin omad kokku ja mõtlesime plaani 
valmis — mida ja leuidas peaksime tegema, mida ei peaks te
gema. Laoruumis kontrolliti üle kõik kaubad, et saabunud 
kastides mingit pommi ei oleks. Need ruumid on allpool vee
liini ja kui seal midagi juhtub, siis juhtub kõvasti. Neljandal 
tekil vaadati remondimaterjalid läbi. Aga ega neljandast seits
menda tekini oleks suur t midagi juhtuda saanud, maksi
maalselt — tulekahju. Selle likvideerimiseks on aga kõik va
hendid olemas. 

Laupäeva hommikul tulid suured saksad kohale: härrad 
Johanson, Kalmus, ka kaitsepolitsei. Ega midagi uut välja 
mõeldud: plaan, mille me laevas olime teinud, läks käiku. 
Koos kaitsepolitsei ja koertega tegime esimese ning autoteki 
ülevaatuse ja pommiotsimise. Meeskond tervenisti võttis as
jast osa, teades, et see on õppus. Järgmine samm oli see, et 
reisijad ja kaup toodi tugevdatud kontrolli all laeva. Selle aja 
peale oli ametlik teade pommiähvarduse kohta raadios juba 
kõlanud. Nii et asi oli üldteada. 

Välja läksime pool tundi hiljem. Panime kinni esimese teki 
veekindlad uksed. See tegi reisijate liikumise ebamugava
maks, muud midagi. Läksime "Silja" ja "Vikingi" vahel Stock
holm ini välja — Hanko all saime nendega kokku. Ega nemad 
teadnud midagi — see on minu asi, kus ma lähen. Nad ei kü
sinud ka. 

Poole nelja ajal öösel üks daam ütles, et teil on vööris 
pomm. Kui küsiti, kust ta seda teab, oli vastus: ma tegin nal
ja. Hommikul hakkasime daami otsima, et saaks ta kätte, võ
taks vähemalt midagi ette, aga ta kadus meil käest. Eks ta 
rikkus oma jutuga meil öö ära, ei lasknud magada. Olin isik
likult kohe päris verine ta peäle. • / 

Vaatasime muidugi ka laeva läbi. Näiteks,vkas need uksed, 
mis on kinni plommitud, on ikka korras jne. Midagi näha ei 
olnud. Eks siis ootasime, millal see pauk käib. Ei kniriud. Tä
napäevani sõidame. 

Iga niisugust ähvardust, nagu meile tehti, peab tõsiselt võt
ma, reisijate ohutuse me peame tagama. Reisijaid me ei in
formeerinud. Kontor pakkus välja, et teatada reisijaile, ja kes 
tahab, mingu maha. Keeldusin sellest ettepanekust, ja ul le
sin, et kui seda teete, lasen kõik reisijad ja kogu kauba maha 
panna, otsime laeva uuesti läbi ja siis hakkame otsast peale 
inimesi laeva laskma. Selle peale nad loobusid oma mõttest. 
Ma ei saanud ju sada protsenti kindel olla, et keegi mingil 
kombel pommi siiski laeva ei jäta j a ise maha ei lähe. Ma po
leks tahtnud teiste inimestega ja selle pommiga laeva jääda. 

Ühtegi tagasiantud piletit esmaspäevase seisuga teada ei 
(järg lk. 14 
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Laupäeva, 22. aprilli hom
mikul rabas kõiki uudis 'Tal
linki" karilesõidust. Pärast 
keskpäeva alanud Soome TV 
erisaated andsid uudisele 
värvi: telepildis võis näha 
kopterilt filmitud haavatud 
laeva pukserite vahel. Taus
taks pääsenud reisijate krii
tika eesti meeskonna pihta 
päästetööde halva korraldu
se pärast. Vaid sportlik 
eakam proua tunnistas nae
ratades, et talle oli see unus
tamatu kogemus. 

Laevapere pidas kriitikat 
ülekohtuseks. Arvati, et tu
hande reisija hulgas leiab 
ikka mõne rahulolematu. Ar
vati, et teleuudistesse valitigi 
jus t neid. Lisaks süüdistuste 
pareerimisele leiti üht-teist 
koomilist, mida reisijate juu
res tähele pandud, j a ka kii
deti neid. 

Nagu õppehäire 
koos reisijatega 

Nii arvas üks tüürimees
test tagantjärele, sest kõik 
olevat laabunud jus t nii, 
nagu õpitud. Laevalt eva
kueeriti kõik 1005 reisijat ja 
enamik 119 meeskonnaliik
mest. 46 laeval olnud autot 
lossiti Sompasaaris. 

Kõik pääsesid põhimõtteli
selt kuiva jalaga: kõik paadid 
lasti alla, tõrkeid ei olnud. Ka 
päästeparved lasti vette, aga 
kui selgus, et kiiret pole, neid 
ei kasutatud. Selle asemel 
tegid päästepaadid mitu reisi 
ja appi tulid ka kõik sada
mas olnud väikelaevad. 

Eesti Merelaevanduse pea
direktori asetäitja J a a n Kal
muse sõnul hindas Helsinki 
merepäästekeskus 'Tallinki" 
laevapere tegutsemist oskus
likuks. Samas pälvis tänu ka 
merepäästekeskus, mis suu
tis . päästetöödele kiiresti 
kaasata kõik laevad, mis 
juhtusid sadamas olema. 

Üks asjatundja kommen
teeris j uh tunu t samal päeval 
nii: "Kapten vastutab igal ju
hul, loots leiab endale kind
lasti vabanduse." 

Sündmuste ajaline 
järgnevus 

Kell 8 .02 — Laev lahkub 
kai äärest, loots T. Heiska-
nen pardal. Nähtavus 2 kaa-
beltaud. Kustaanmiekka väi
nast väljumiseks oli kokku 
lepitud, et kõigepealt väljub 
"Alandia", siis siseneb "Silja 
Serenade" j a siis väljub 'Tal
link". Nähtavus halvenes 
enne väina. 

"Silja Serenade'iga" mindi 
lahku vasakute parrastega 
umbes 1 kaabeltau kaugu
selt, kuid seda laeva udus 
näha ei olnud. 

8.40. Oldi väinas sees ja 
tüürpoordiga riivati kallast, 
mille tagajärjel tekkis gene-

"Tallinkil", järgmisel päeval 
raatoriruumis auk. Hakkas 
sisenema vesi. Anti ära va
sak ankur, aga ei suudetud 
vältida kokkupõrget kaldaga. 
Enne põrkemomenti anti 
täiskäik tagasi, et vähendada 
põrke tugevust. Töötati vöö-
rikruviga vasakule. Kiirus oli 
9,5—10 sõlme. 

8.42. Elekter kadus. Masi
nast kanti ette, et uputab ge-
neraatoriruumi. Häire — 
päästevahendid valmis pan
na. Anti teada Härmaja loot-
sijaama. 

Teadaanded laevaperele 
eesti keeles, reisijatele eesti, 
inglise j a soome keeles. 

8.53 . Paadid valmis. Üld-
häire laeva mahajätmiseks. 

8.55. Anti "Mayday". 
10.10 Lõpetati evakueeri

mine, paanikat ei olnud. 
Evakueeriti paatidega, vette 
hüppama kedagi ei sunni
tud. Kõik päästeparved lasti 
vette, appi tulid pukserid. 18 
meeskonnaliiget jäi laeva. 

12.30. Laev pandi Sompa-
saari kai äärde. Kindlustus
firma "Pohjola" juhendab 
pumpamist . Abimasinaruum 
on uputa tud j a ka peamasi-
naruumis on vesi. Kõige suu
rem kreen 10'. Augu suurus 
ei ole teada. 

Lootsi arvamus: põhjus oli 

hale Eesti Veeteede Ameti 
meresõiduohutuse osakonna 
esindajad. 

'Teatasime piirivalvele, siis 
kantslerile j a ministrile, see
järel peaministrile ja valit
suskomisjonile. Kuni saime 
teada, et kõik reisijad on 
päästetud j a ütlesime valit
suskomisjonile, et võite nüüd 
koju tagasi minna," rääkis 
üks asjaosalisi. 

Ei läinud, läksid hoopis 
lennukile. Kella kahe paiku 
saabusid Sompasaari sada
masse siseministeeriumi 
kantsler, Eesti suursaadik ja 
vist kaitsepolitsei esindaja. 

Komisjon siseministri 
eesistumisel, mida esialgu 
nimetati õnnetuse asjaolude 
väljaselgitamise ja edasise 
tegevuse koodineerimise ko
misjoniks, m u u t u s ajakirjan
duses hiljem valitsuskomisjo
niks. Võib-olla seetõttu, et 
asjaolude väljaselgitamine 
on kaubandusl iku meresõi
du koodeksi kohaselt veetee
de ameti kohustus , seega 
teede- j a sideministri hal
dusalas. Ning edasist tege
vust, s.t. reisijate kahju kor
vamist j a laeva liinile tagasi
toomist saab koordineerida 
eeskätt laevaomanik. Ka see 

"Lenne" p u m p a s ve t t väl
ja , päästepaate toodi taga
si. 

pole siseministeeriumi tege
vusväli. Seega muutub me
renduses ebapädevate sise
ministeeriumi kõrgametnike 
lennusõit huvireisiks mak
sumaksja kulul. 

Mis seal näha oli 
'Tallink" seisis Sompasaa

ris õige veidi kreenis parema 
pardaga kai poole, vasakul 
abilaev Lenne" ja paremal 

Päästepaadid päästeves-
t ikuhjadegs oli vaja laevale 
tagasi tuua. 

Kail kompressorid, lae
vas remondiolud. 

udu j a tema arvestusviga 
manööverdamisel. 

Meetmed: auk vaja kinni 
panna, vesi välja pumbata ja 
laev remonti viia. 

Asjaosalised ja 
huvireisijad 

J u b a kell 9.30 saabusid 
laevale Soome Meresõidu
ameti esindajad. Asjast tea-
dasaanud Eesti laevandusju-
hid kiirustasid kohe graafi-
kuj argsele tiiburile, mida 
neid oodates mõnevõrra kin
ni peeti. Hiljem jõudsid ko-

Kaptenikommentaar 
-Tallinki- kapten TARMO 

OJAMETS, kuidas hindate 
— laevapere tegutsemist 

reisijate evakueerimisel? 
Laevapere tegutses täiesti 

tasemel. Selleks aitas kaasa 
see, e t iga näda l , nagu ette 
näh tud , on laevas õppused. 
Vi imane õppehäire oli vä
hem kui õõpäev enne — ree
de l , Tallinnas. Tulemus on ju 
näha sellest, e t kõik inimesed 
pääsesid vigastusteta, keegi 
ei sattunud vette. Kõik toimus 
rahulikult, paanikata. Ei saa 
kuidagi o m a kolleege kiitma
ta jät ta. 

— Soome merepäästekes-
kuse tegevust? 

Soome merepäästjate ja 
kõigi kohta, kes selles operat
sioonis osalesid, ütlen ainult 

tänusõnu, sest nende abi oli 
ka täiesti tasemel. Viisime 
o m a päästepaat idega ära 
osa rahvast. Need, kellele 
päästepaat ides kohta ei jät
kunud, oleksid p idanud par
vedesse minema. Aga nad 
viidi ära osalt Soome aluste
g a ja et asi juhtus kaldale 
v ä g a lähedal , siis tegid ka 
meie päästepaadid 2—3 
otsa. Kõigile, kes app i tulid, 
minu pool t suur tänu. 

— edaspidist sõitu Läänesa
damasse? 

Navigatsiooni seisukohalt 
on Läänesadamasse sõita 
kindlasti palju raskem. Põõrde 
pärast ja seetõttu, e t see sa
d a m on palju rohkem tuultele 
ava tud kui Lõunasadam. Eks 
a e g ja elu näita, a g a Soome 
lootsid, kellega sellest jut tu oli. 

ei olnud sugugi vaimustatud. 
Reisiliiklus p e a b ju toimuma 
graafikukohaselt ja väikeste 
erandi tega igasuguse ilma
ga. Seepärast saab seal ole
ma raskem kui Lõunasada
mas. 

— koostööd lootsiga? 
Ma ei saa räigelt preten

sioone esitada sellele lootsile, 
kes meil siis tõõl oli. Ta on ko
genud ja tasemel loots ega 
olnud meie laevas esimest 
korda. Ütlus, e t ei juhtu sellel, 
kes midagi ei tee , peab vist 
ikka paika. 

On teil ka varem juhtunud? 
Ei ole. See oli esimene kord 

ega taha soovida mitte kelle
legi, et see esimene kordki 
juhtuks. A g a kõik t eavad , ja 
see p e a b paika just transpor
dis, et kõik, mis liigub, on ohtlik 
ning seetõttu on sajaprotsen
dilist garanti id kõige raskem 
anda . 

Kas liugteega oleks kergem 
olnud? 

Ma kujutan e t te , e t liugtee
ga oleks reisijate evakueeri
mine olnud kindlasti kiirem ja 
mugavam. Seda enam, et 
me ju ei sundinud inimesi vet
te hüppama, a e g a oli ning 
evakueeriti rahulikult. Kes rei
sijatest mahtusid paat i , lasti 
paad iga alla. Väike osa reisi
jaist laskus siis juba ligi tulnud 
ujuvvahenditesse mõõda 
päästeredeleid. Suure osa ini
mesi evakueerisime, kui oli 
juba täiesti selge, e t laev ei 
vaju ära. Avasime lootsiluugi 
ja inimesed astusid autotekilt 
otse ujuvvahendite peale. 
Loomulikult oleks kaldteega 
mugavam olnud, sellele saab 
mitmest küljest ligi tulla. Lootsi-
luuk on ikkagi kitsas, see on ju 
ainult uks. Sinna saab korraga 
üksainus ligi tulla, aga kaldtee 
alusele parvele saab ligineda 
mitmest küljest, nii e t see oleks 

mürisevad kompressorid. 
Laev oli ümbri tsetud reos-
tustõkkega, vööris oli vesi 
selle sees ü sna laiguline ning 
vette visatud sorbendivorstid 
pruunid. Kõrvalkai ääres olid 
päästepaadid päästevesti-
kuhjadega. 

Laeval ei olnud omast 
käest elektrit ega vett, kalda-
vooluga oli seal külm ja hä
mar. Ülatekile olid toodud 
konteinerkäimlad. Generaa-
toriruumis loksus masuudi-
ne vesi. Treppidel j a koridori
des kaeti remondi ootel vai
pu, laost veeti kaupa välja. 
Koostati nimekirja neist, kes 
pidid Turkusse remonti sõi
duks laeva j ä ä m a ja neist, 
keda koju tagasi taheti saa
ta. 

Vanemmehaaniku juures 
tehti remondiplaane, kapteni 
juures uuriti j uh tunu t . 

Mida nad rääkisid 
Koik laevapere liikmed, 

kellelt küsitud, kinnitasid, et 
nad on toiminud n.-ö. mää
rustikupäraselt. Esmalt anti 
eestikeelne teadaanne mees
konnale, alles seejärel eesti, 
inglise ja soome keeles paa-
dihäire reisijatele. 

Et tegu polnud laeva ma
hajätmisega, vaid reisijate 
evakueerimisega, ei jätku
nud iga päästepaadi jaoks 
küllalt oskajaid mehi. Osa 
nn. sõidumeeskonda jäi lae
va, nende asemele paluti 
hakkajamaid meesreisijaid. 
"Eesti Ekspressis" avaldatud 
fotol võib näha, et päästeves
tis meeskonnaliige erineb 
teistest päästevestis inimes
test üksnes selle poolest, et 
tal on raadio käes. Sedagi 
mitte kõigil. 

Aega oli piisavalt. Seetõttu 
ei olnud vajadust tormirede-
leist alla ronida, aga kes pa
lusid, need selle võimaluse 
said. Muidu võis astuda loot-
siuksest, toetudes abistavale 
käele. Laev otsiti kolm korda 
läbi, et keegi maha ei jääks. 
Pangadaam jõudis uuesti 
alla minna, et võtta kaasa 
valuutavahetuse raha, kol
mas tüürimees oli jõudnud 
kokku pakkida laevapere do
kumendid. Keegi ei olnud 
üleriieteta. Reisijate käitumi
ne olnud korrektne ja prob
leemideta. Kõik olnud asjast 
huvitatud, ühtki hirmunud 
nägu polevat näha olnud. 
Osa reisijaid polevatki taht
nud baarist lahkuda. Paani
kat ei olnud — oli valge ja kii
ret polnud. 

Päästepaate j a -veste lae
vale tagasi tuues kurdeti, et 
üks päästeülikond on suve
niiriks läinud. Samas peatus 
kail auto, mille j u h t tõi laeva
le tagasi kaks päästevesti. 

Madli Vit ismann 

läinud kiiremini. A g a eks me 
saime hakkama ka nii. 

23. aprill 
Madli Vitismann 
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Uue ministri kahekõned mereväega 
ku ka mereväe väljaõppe 
korraldamiseks Paldiskis. 
Aga võib-olla pole see päri
selt nii. 

— Miks peaksime otsima 
kõrvalt teisi spetsialiste j a 
saatma neid Paldiskisse õpe
tama, kui võime siin oma oh
vitseride, staabi- j a allohvit
seride oskusi kasutada. Võib 
ju terve mereväe Tallinnast 
ära viia. Aga siin on baasi 
vaja. Me peame olema valmis 
blokeerima Tallinna. 

— Maaväe väljaõpe on 
täiesti teistsugune. 

M: LoomulDcult. Aga eks 
Paldiskis oleks see ka võima
lik? Seal on j u Põhjasadam, 
ka osa Lõunasadamast. 
Eraldada teile osa hooneid... 

"Sulev" astus teenistusse 
4. mail heisati Miinisada

mas pidulikult lipp sõjalae
val "Sulev". See on üks ka
hest möödunud aastal Sak
samaalt kingiks saadud Kori
dorist, mis tegi läbi põhjaliku 
remondi j a nüüd eelkõige 
tänu omadele meestele võis 
rivvi as tuda. 

Laev ehitati 1970. aastal 
miinitraaleriks, mida vasta
vat aparatuuri lisades kasu
tati hiljem luurelaevana. Meil 
on ta mõeldud miinilaevaks. 
Aga mitte ainult. Kaitsemi
nister Andrus Öövel: "Kui 
Eestit peaks tabama veel mi
dagi niisugust nagu 28. set-
pembril 1994, siis me mitte 
ainult pole valmis päästma, 
vaid ka suudame seda. 
Usun, et j u s t nimelt see on 
meid ümbritsevas muutuvas 
Euroopas j a muutuvas 
maailmas kõige tähtsam j a 
kõige sisulisem ülesanne. 
Mefl ei ole vaja kangelastena 
surra, meil on vaja kangelas
tena elada, et tabada r ahu j a 
turvaline elu nii Eestis kui 
ka teistes Euroopa riikides. 
Mehed, j õudu teenistuseks!" 

Seejärel kamandati lipud 
ette, tuli muusika . Siis: "Hei
sata mereväe lipud!" Hümn. 
Hümni sisse laevakellad. Pi
duliku hetke järel tehti ring
käik laevas. 

— Meil on siin kombinat
sioon igasugustest seadme
test, mis pärinevad nii Poo
last, Saksast , Venest kui ka 
Eestist. 

Minister: Kui palju ta tun
nis kütust neelab? 

— Alla tonni. Kui sõidame 
optimaalselt, cfis nii 850. 

— Tal on kaks 2000 hj ma
sinat. Kiirus on 19,5 sõlme, 
kätte olen saanud 21 . Aga 
ega üle 19 ei t asu käia. 

Järgnes kõnelus kütuse 
hinnast. Laevaga tutvudes 
oli minister põhjalik, ronides 
mööda sõjalaeva kitsaid re
deleid üles roolikambrisse j a 
alla meremeeste olmepoolele. 
Seal oli r u u m i napilt: paari
kaupa kolmekorruselised 
koid, tillukesed kapid j a 
nagi. 

Pärast laevaga tutvumist 
näidati ministrile ka kogu 
muud Miinisadamas asuvat 
mereväestaabi majapida
mist. Minister esitas asjalik
ke küsimusi j a sai asjalikke 
vastuseid. Järgnevas on 
kogu ringkäigu jooksul tema 
kanekõne-partnereiks eel
kõige mereväe juhataja me
reväekapten Roland Leit j a 
staabiülem kaptenleitnant 
Veljo Pärli, Paldiski miinide 
kohta a n n a b selgitusi leit
nant Schwede ja söökla 
probleemidest räägib proua 
Sokand. 

Sadamas 
— Aeg on nende hoonete 

kallal oma töö teinud. Karnii
sid hakkavad kergelt pude
nema, aga need saaks ä ra 
parandada. 

M: Millal hooned on ehita
tud? 

— Tsaari ajal alustati. Ilu
sasti põletatud tellis. 

Kui tulin siia, põles üksai
nus pirn — õnneks oli elekter 

"Sulevi" 
Kogu. 

Mereväekapten Roland Leiti (keskel) paremal käel on 
staabiülem Veljo Pärli, vasakul kaitseminister Andras 
Öövel. Ministri vasakul käel on mereväekapten Tarmo 
Kõuts. 

ikka olemas. Kahe maja pea
le oli 270 akent purustatud. 
Ei kanalisatsiooni, ei kütet 
— mitte midagi. Vahetasime 
kõik maa-alused torustikud 
välja. 

M: Mida arvate plaanist 
teha siia kaubasadam? 

— Iga ionn i peale peab ole
ma 6 m , need kaid pole sel
leks ehitatud. On tehtud tul-
pade peale. Siin on väga pal
ju tegemist, enne kui korda 
saab. 
Kus mereväelasi õpetada? 

M: Kas arvate, et kogu see 
territoorium peaks olema 
merelaevastiku käes? 

— Jah , meil on siin ruumi 
areneda. 15—20 aastat ei va
jaks me mitte kusagil mujal 
muid ehitusi ega akvatooriu
mi. Meie kontseptsiooni järgi 
peaks meil 2015. aastaks 
olema umbes 1200 meest 
mereväge, sellest 700 kuulu
ma rannakaitsepatalioni. 
Siin saame neid paigutada ja 
välja õpetada. Kõige tähtsam 
Eesti mereväe jaoks on mii
nikaitse. Siin on majad töö
kodadeks, miinirelvastuse 
väljaarendamiseks, nende 
valmistamiseks. Järgmisse 
majja saaksime teha õppe-
kompanii — õpperuume kui 
selliseid praegu ei ole. Piiri
valvel on ka raskusi üleaja
teenijate õpetamisega, nii et 
võiksime seal teha ühise õp-
pekompanii. 

M: Kui räägime sellest, et 
Paldiskisse peaks tulema 
kaitseväe õppekeskus, kas 
see neid ülesandeid endale ei 
võtaks? 

— Meie mehed peavad har
jutama laevadel. Siin on see 
kerge. Tulevad laevamehed, 
võtavad õpilased kaasa lae
vale, vaatavad masinas või 
mujal kõik korralikult järgi. 

M: Nii et te arvate: mereväe 
õppekeskus Paldiskisse ei 
tule? 

— Vähemalt lähemal aial 
mitte. Meil pole nii palju 
spetsialiste, et neid mitme 
koha vahel killustada. 

M: Peab väga tõsiselt aru
tama, kuidas seda asja kor
raldada, sest praeguseks 
olen ma aru saanud, et kolo
nel Sirel on teinud ettepane-

sügavusel suur t purus tus t ei 
tee, aga väikese laeva võib 
siiski ära lõhkuda. Purus
tusjõud j a laine läheb vee all 
suuremaks, peegeldub põh
jast tagasi, ja see on küllalt 
ohtlik. 

M: Kas nende lõhketööde 
käigus on ühtlasi võimalik 
ka allveelaevade kohta infot 
hankida? 

— Selleks on vaja palju 
tehnikat ja väga suur t ana
lüüsi. Rootsis olles nägin, et 
nemad teevad seda küll. 
Spetsiaalse sonariga vaada
takse põhi läbi. Saadakse 
palju jälgi, j a kui neid ana
lüüsida, siis võib küll and
meid saada. 

M: Mõtlen seda, mis on 
rootslaste tegelik huvi: miine 
lõhata või saada andmeid all
veelaevade kohta? 

— Ikka miinilõhkamine. 
— Nende jaoks on see väga 

hea võimalus r ahu ajal võõ
ras kohas proovida oma teh
nikat ja inimeste väljaõpet. 

— Kui sakslased j a poola
kad kuulsid miinidest, pak
kusid mõlemad end lonka
ma. Aga rootslastega olid 
juba läbirääkimised. 

— Möödunud aastal uuriti 
ainult 6 ruutkilomeetrit viies 
paigas ja leiti 11 miini. Kui 
uuriks 6000 km2 , oleks ilm
selt kümneid miine veel. 

— Teise maailmasõja ajal 
pandi Soome lahte ligi 9000 
miini, umbes 6000 on üles 
leitud. Iseseisva riigina pea
me oma vete eest vastutama 
j a need ära puhastama. 

Sööklas 
— Toitlustame mereväelasi 

lipuheiskamisel seisis rivis ka Mereväelaste 

Võimalik on. Aga kas ka ots
tarbekas? Seda peamegi 
uurima. Kuidas meie väikest 
raha kõige otstarbekamalt 
kasutada. 

Miinid 
— Kui on fotografeeritud, 

siis peame andma kõik and
med leitud miinide kohta 
rootslastele: millise diameet
riga need on, milline on me
talli paksus , missugune lõh
keaine võib sees olla. Et nad 
teaksid, kuidas neid lõhata. 

M: Kui palju miine rootsla
sed kavatsevad lõhata? 

— Praegu on teada seitsme 
ringis. Kõiki nad võib-olla ei 
hakkagi lõhkama, tuukritega 
koos vaatavad. 

— Lepingus seisab, et 
need, mis leiti möödunud 
aastal, löhatakse. Neid on 
kokku 11. 

— Paldiski rajoonis on neid 
viis. Peamine ülesanne on 
Paldiski faarvaater puhtaks 
teha. Aga nad lähevad ka Os
mussaare j a Naissaare rajoo
ni. Seal on töö raskem, sest 
sügavused on suuremad. 

—Kalameeste traali jäämi
ne või ankru vastu minemine 
võib miini plahvatama pan
na, nii et need on ohtlikud 
küll. 

M: Kui miin vee all plahva
tab, siis milles see väljendub 
vee peal? 

— 200 kg lõhkeainet 37 m 

Eraegu kõrval tehase söök-
is. Aga seal on omahind 

küllaltki kõrge, ja meestele ei 
jä tku sellest toidust, natuke 
jääb puudu. Meile oleks väga 
vala oma sööklat. Aga 
570 000 kroonist, mis meil 
järele jäi, võeü 100 000 ära... 

— Pole raha, et panna üht
ki kraanikaussi või toru. 
Vanu prügikasti-kraani-
kausse nuhivad poisid mee
leheitlikult puhtaks , et ei 
peaks uusi ostma. Olen kõik 
vana koli kokku vedanud, 
nüüd hakkan seda värvima 

j a kokku panema, et saaks 
siin niipaljugi s ü ü a teha... 
Trepil Mereväelaste Kogu 

liikmetega 
— See härra siin on meil 

s u u r entusiast mereside alal, 
tema arvab, et niikaua, kui ei 
ole meresidet, ei ole ka mere
väge. 

— Sideta ei ole mereväel j u 
silmi! 

M: Side on kahtlemata 
kogu kaitseväele tähtis prob
leem. 

— Ei taha enne surra , kui 
merevägi on taastatud. Aga 
tänapäeva noored ei taha 
teenida, jooksevad ära. 

M: Läheme vaatama, kui
das noored teil elavad — kas 
nii halvasti, et peavad ära 
jooksma! 

Pärast kasarmu 
külastamist 

M: Selge, et need, keda nä
gime, on inimesed, kes taha
vad tööd teha. Iseasi, et neile 
tuleb sisemäärustik selgeks 
õpetada. Pole minu asi neile 
õpetada, mida nad peavad 
tegema, kui keegi teist sisse 
tuleb. 

— Nad ei saanud praegu 
üldse aru, mis toimus. 

Teel värava poole 
— Meil on kokkulepe fir

maga. See on õppelaev "Ko
rali*, millel on labürindid tu
letõrje- ja päästeõppusteks, 
bassein tuukrite väljaõppeks 
j a päästeparvedega harjuta
miseks. Toimuvad 10-päeva-
sed kursused. Aga ühe mehe 
väljaõpe maksab 3800 kroo
ni. Meil on nendega kokku
lepe, kaitseministeeriumi 
nõusolekul muidugi, et laev 
seisab maksuvabalt meie kai 
ääres, vastutasuks õpetab 
tasuta meie mehi. 

M: Millega see laev muidu 
tegeleb? 

— Õpetab samu asju kau
balaevastiku meestele. 

M: Selge, selle peale olek
sin pidanud ise tulema. 

— Ujuvtöökojal ei lasta 
enam kesksadamas seista. 
Võib-olla oleks ministeerumi 
loal võimalik seda samamoo
di kasutada: seisaks tasuta 
meie kai ääres j a teeks meile 
ilma rahata päästevahendeid 
ning kontrolliks neid?- Ning 
kiireloomulisi remonditöid 
teeks ka ehk omahinnaga või 
alandatud tariifiga. 

M: See on mõistlik mõte. 
Mul on rõõm näha, et siin 

on kõikjal mehed, kes tõesti 
tahavad oma tööd teha. Pea
me väga põhjalikult läbi mõt
lema, kuidas olemasoleva 
eelarve piires teha kõike 
efektiivsemalt. 

Kõige lõpuks ütles mereväe 
juhataja, et on püüdnud här
ra kindralile mereväekont-
septsiooni ette kanda, aga 
sellega ei oldud veel päris ra
hul. Nüüd on üht-teist üm
ber tehtud ja uus minek hr. 
Einselni juurde ees. Kui 
kontseptsioon heakskiidu 
leiab, tahetakse see ka kait
seministrile esitada. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

Eesti merevägi marssis pidulikult mööda Vene mere
väelt päritud lagunenud majadest. 
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Sep tembr i k e s k e l k i r ju tas 
"Õhtuleht" u p u t a t u d vrakki 
d e s t j a metal l i f i rmast 
"NEWT" M i i n i s a d a m a s . 
N ü ü d on r o h k e m k u i pool 
a a s t a t m ö ö d a s j a v a n a r a u a -
finna "NEWT" o n h a k k a m a 
s a a n u d ü h e v r ak iga . Omet i 
kä ib s a d a m a s p ideval t töö. 
Milles siis a s i ? 

Leping 
vrakk ide ü l e s t õ s t m i s e k s j a 

vanameta l l i ä r a v e d a m i s e k s 
on sõ lmi tud k o l m e osapoole 
vahe l . Norra f i rma "NEWT" 
on k o h u s t u n u d laevad mu l 
lu ü les t õ s t m a j a t ä n a v u 1. 
j u u l i k s l a m m u t a m a . Pool s a 
d a m a t on selle töö tegemi
s e k s r e n d i t u d "NEWTile", 
k u s j u u r e s see f i rma võib Mii
n i s a d a m a v r a k k i d e s t p u h a s 
t a m i s e ajal s e a l s a m a s tegel
d a k a põh i tegevuse — vana 
ni etalliäriga. 

Vanameta l l i m ü ü g i s t s aa 
dav tu lu on j a g a t u d kristl i
ku l t : 9 6 % sel les t s a a b lepin
g u teine osapool "EMEX*. et 
m a k s t a "NEWTüe". 4 % p e a k s 
s a a m a k o l m a s osapool , s a 
d a m a valdaja Kai t semin is 
t ee r ium. Lepingujärgsed 
õ igused on j a g a t u d u m b e s 
s a m a s u g u s e propor ts iooni 
ga, k o h u s t u s e d p igem vas tu 
pidi. J ä ä b mulje , e t riigi poo
lel pole lepingu e t teva lmis ta 
mise ajal ju r i s t i o l n u d . 

R u u m i d j a t e r r i toor ium on 
"NEWTile" a n t u d a a s t a lõpu
ni . Ka i t semin is teeer ium ta
gab ööpäevase r e lva s t a tud 
valve — M i i n i s a d a m a s a s u b 
Kai t se jõudude P e a s t a a b i me
r eväebaas . Terr i toor iumile 
viib k a r a u d t e e h a r u . Selle 

Relvastatud valve all 
v ä r a v a t s a a d e t a k s e "NEWTi" 

Ealve peale a v a m a mereväe-
a a s i s õ d u r p o i s s . 

Lepingu o s k u s l i k t ä i t m i n e 
o n n ä h a seal tpoolt , k u s t t a 

o n o s k u s l i k u m a l t sõ lmi tud . 
S a d a m a s oli ü l e m ö ö d u n u d 
n ä d a l a l j u b a k u u e s laev 
("Baltiiski-27") vanameta l l i 
l a a d i m a s , ometi on Miinisa-
d a m v a b a n e n u d alles ü h e s t 
v rak is t , ü l e j ä ä n u on "NEWTi" 
j a "EMEXi" põhi tegevus : ron
gid j a a u t o d toovad t a s u t a 
rendi le s a a d u d m a a l e j a kai
dele vanameta l l i j u u r d e , sea l 
s ee t ü k e l d a t a k s e j a laad i tak
s e laevadele. 

Leping s e d a ei s ä t e s t a , ku id 
ü k s teine r aha l ine s u h e o n 
sea l küll: kui "NEWT" ei lõpe
t a tööd t äh t a j aks , tu leb 
m a k s t a 1 ka imeet r i ees t vii
vis t 1 0 0 krooni nädalas . 
Küllap p raegu kogu taksegi 
r a h a pikaajal iseks viivise 
m a k s m i s e k s , s e s t k ä i m a k s 
on tavaliselt s u u r u s j ä r g u s 5 
dollarit ö ö p ä e v a s 1 ka i 
meet r i eest . 

Lepingu t ä i t m i s e kontro l l 
p e a k s o lema ka i t se 

min i s tee r iumi asi . Peale 
4 % vanameta l l i m ü ü g i t u 
lus t , millest t u n d m a t u k s 
j ä ä d a sooviva amet i i s i -

Laevavrakkidega pa i s tab o levat aega küll. 

Iga n i i suguse laeva ees t 

{>eaks ü k s n e s k a i m a k s u n a 
a e k u m a t u h a n d e dollari r in

gis, a i n u l t kellele? Las t ioma
n iku le või s a d a m avaldajale? 

Piki kaid 
Mereväebaas i v a l d u s i Mii

n i s a d a m a s n ä i t a s j a kom
men tee r i s peaspe t s i a l i s t lae
va j õ u s e a d m e t e a la l Volde 
m a r Alev: 

Si in on m i t m e s u g u s e i d 
a luse id — ni i vee al l kui k a 
vee peal . Selle e s i m e s e ees t ei 
j a k s a n u d o m a n i k u d maks t a , 
tuli rub la in f las ioon . Seisis; 
m e h e d läks id m i n e m a , se s t 
pa lka ei m a k s t u d , j a laev u p 
p u s ä r a . 

"Abu-Dag" oli e n n e meid. 
O m a n i k e f i n a n t s r a s k u s t e 
tõ t tu j äe t i l a e v u k e maha ; 
p r aegu tegeleb keegi selle 
m a h a m ü ü m i s e g a . Talvel oli 
pea l i seh i tus veel o l e m a s , aga 
n ü ü d on m a h a lõ igatud. 

See t a g u m i n e sea l on 
r a u d b e t o o n k o n s t r u kts iooniga 
ujuvhotel l , m i s oli algselt 
ü h i s e l a m u . O t s e s e s k a s u t a 
m i s e s oleks see o l n u d allvee
laevnike p u h k e b a a s . Aga 
eraet tevõt jad j õ u d s i d vahele 
j a a rvas id , e t võ iks t e h a h e a s 
k o r r a s ujuvhotel l i . E t ni isu
g u n e toob l i n n a t u r i s t e j u u r 
de . Aga ei — t u r i s t , k e s niigi 
tu leb s i ia laevaga, ei t a h a 
omet i l i nnas olles t a a s laevas 
ööbida. 

See on k a a r v a t a v a s t i k a s 
meie või Len ingrad i koope
raa tor i te , n o o r t e ä r imees t e 

s ü n n i t i s . Kah juks meie terr i
toor iumil . Ühelegi ne is t kol
m e s t f i rmast pole arve t esi ta
tud , pole p ü ü t u d k i . 

Meie j a o k s on t äh t sa im, et 
mereväe a lu sed u juks id . Sin
n a p e a m e kogu o m a r a h a 
s i s se p a n e m a . Neid s i inse is -
vaid a luse id ei s a a m e e n d a 
le kaela võt ta j a ne i s t midagi 
t egema h a k a t a , e h k k i kai 
ni a k s u võlg l u b a k s n e e d vist 
j u b a enda le s a a d a . Me ei s a a 
h a k a t a ä r i a j ama . E h k k i see 
r a u d b e t o o n a l u s e g a s e a l on 
perspekt i iv ikas . S a a r l a s e d 
või kes t a h e s s a a k s i d sel lest 
midagi t eha . 

Meie mereväega o n n i i su
g u n e p a r a d o k s , e t Bal t i riiki
de s e a s t on meil kõige p ikem 
merepi i r j a kõige vä iksem 
laevasük. Leeduga o n v a s t u 
pidi. J a Läti s ea l vahe l . Neil 
on 2 8 a l u s t . Sea l l ä h e b as i 
n a t u k e ki iremini . 

Vene sõjaväe ä r a m i n e k u l 
oleks palju n e n d e laevu, m i s 
n ü ü d on ä r a u p u t a t u d , või
n u d j ä ä d a vee pea le , k u i m e 
oleksime o lnud n õ u s neid 
v a s t u võ tma . Nagu ajakir jan
d u s e s t oleme l u g e n u d , on 
meie ka i t s e jõudude ü lema l 
k indra l Einselni l k o n t s e p t -

Eri u p p u m i s s t a a d i u m i s eri o m a n i k e laevad Mi in i sadamas . 

k u teatel ei t eadva t mida 
gi isegi ka i t semin i s tee r iumi 
pea raama tup ida j a , peak
sid metallifirmad iga 
k u u tööjärjest ka i t semin i s -

s ioon, et vene värk i m e ei 
võta, meid a i tavad meie lu
g u p e e t u d sõbrad Läänes t . 
Siia on paljud kor ras , l a u s a 
r emond i s t t u l n u d mi in i t raa -
lerid ä ra u p u t a t u d . 

Lääs on v a r m a s l u b a m a , 
aga l u b a d u s t e tä i tmise aeg 
on tal väga pikk. J a m i n u 
a r u s a a m i s t mööda on nii, et 
ku i vene k a r u k ö h a t a b , i s t ub 
Lääs kohe m a h a j a pak ib 
o m a l u b a d u s e d m i t m e lehe 
võr ra jälle al lapoole. 

See oh t j ääbk i , e t ega meil 
s u u r t lootust L ä ä n e abi le j a 
toe tuse le ole. A inus , m i d a te
h a k s e , on poliitiliste k ü s i 
m u s t e t õ s t a t a m i n e r a h v u s 
vahel i s tes o rganisa t s iooni 
d e s . Balti r i ikide o lemaso lu 
r õ h u t a m i n e . 

Olen e h i t a n u d ka lur ikol 
hoosi "Majak" s a d a m a t . Kai 
on sea l t ipp- topp: 1100 või 
1300 m r a u d b e t o o n k a i d , 
mille eh i t amine l ä k s m a k s 
m a 3,2 miljonit rub la . S ü 
vendas ime akva too r iumi 5,5 
m s ü g a v u s e k s , farvaatr i tõi
m e s a d a m a s s e . Need kõik on 
kohu tava l t s u u r e d tööd. 

Kõik kaid t u l e b t a a s t a d a , 
ü m b e r eh i t ada , r emon t ida . 
Tuleb rohkes t i r a h a s i s se 
p a n n a , ku i s e d a t e h a kogu 
Mi in i sadama u l a t u s e s . Sea l 
on p raegu 3 0 h a akva toor iu 
mi, 6 5 0 x 5 5 0 meetr i t . Kul
laauk , k u h u tu leb k o h u t a 
valt r a h a m a t t a . K u s j u u r e s 
ka i t se jõudude k ä e s ei h a k k a 
see r a h a s i s se t ooma . 

J a ega ka i t s e jõudude b a a s 
peagi s i s se tooma, vaid ga
r an tee r ima laevas t iku tehni 
lise hoolduse , sä i l ivuse , lae
vas t iku akti ivse tegevuse 
juh t imi se merel . Baas i s t 
p e a k s l ä h t u m a kogu Eest i 
mere jõudude k o o r d i n e e r i m i 
ne . Siin p e a k s t o i m u m a nii 
laevade m e r e m e e s t e ku i k a 
merejalaväe väljaõpe. Minu 
meelest p e a k s merejalavägi 
olema ü k s p e a m i n e osa meie 
ka i t s e jõududes t — igal pool 
tu leb j u kohe va r s t i mer i va s 
tu . J a ku i kõik meie ka i t se 
j õ u d u d e m e h e d oleksid me
rejalaväelaste t a seme l , po
lekski vaja m i tu t pata l joni . 

Mari Vamba 
Madli V i t i s m a n n 

t ee r iumi le kirjalikult et te 
k a n d m a . 

P r a e g u on metal l i väljaveo-
s a d a m a k s m u u d e t u d Miini
s a d a m a s u p u t a t u d vrakkide 
t õ t t u pidev r e o s t u s o h t n ing 
m i s k i ei s u n n i "NEWTi" vrak
k idega t õ h u s a m a l t tegelema. 
S u v e k s on Eest i merevägi 
s a a n u d k u u e riigi laevasti
ke l t p a k k u m i s i kü l la tulla, 
a g a Eest i l pole võimalik teis
t e r i ikide sõjalaevu o m a sõja
s a d a m a s v a s t u võt ta . Kui 
m õ n i ne i s t o m a n ina ä r a 
lööks , t u l eks s u u r rahvusva
he l ine s k a n d a a l . 

M i i n i s a d a m a s p e a b r u u m i 
o l e m a k a sel leks, e t j u h u l , 
k u i vajame rahvusvahe l i s t 
a b i , oleks meil koht , k u s 
s e d a v a s t u võtta, s e s t see tu
leb ee skä t t meri ts i . Aga meil 
o n pooles s a d a m a s vana-

r a u a ä r i j a te ises pooles vee-
a l u s e d vrakid . 

Vahes t on a s i sel les , et le
p ingu sõlmijad kontroll ivad 
i s e e n n a s t ? Kõnea luse le le
p ingule on a l la k i r ju tanud 
firma "NEWT" poolt Harald 
Olsen, "EMEXT pool t direk
tor Robert Lepikson , kes 
n ü ü d on ka i t semin i s t ee r iumi 
kan ts le r , j a ka i t seminis tee
r i umi poolt Kaitsel i idu Fondi 
d i rektor Andres Rekker, kes 
n ü ü d on ka i t semin i s tee r iumi 
k e s k k o n n a k a i t s e n õ u n i k . 
Seega k a k s l ep ingu osapoolt 
ko lmes t on i s t u n u d ü m b e r 
ka i t s emin i s t ee r iumis se le
p ingu tä i tmis t kontrol l ima 
n i n g n e m a d p e a k s i d t eadma, 
kelle kä t t e j õ u a v a d metalli
ä r i igakuised a r u a n d e d , kel
le arvele l a e k u b 4 % müüg i s t 
s a a d u d r a h a j a k u h u kaob 
metal l i laadivate laevade käi
m a k s . 

"Õhtuleht", 9 . m a i 
Liina Velland 

Ü l e m ö ö d u n u d nädalaks ol i ü h e s t vrakist s a a n u d kuues 
l a e v a t ä i s vanameta l l i . 

"Õhtulehe" kahtlus kinnitust leidmas 
2 3 . m ä r t s i "Õhtuleht" on to imetusear t ik l i s "Andres Taran

di va l i t suse k u m m a l i n e m a t e m a a t i k a " refereer inud 2 1 . mär t 
s i "Meremehes" rannava lve loomise j a l ikvideerimise k o h t a 
k i r ju ta tu t . Uks "Õhtulehe" j ä r e l d u s i on: "Une ümberkorral
duste eesmärgi oleme siis esitanud: nõukoguliku süstee
mi uusloomise, mis peaks Eesti taas sobitama enne SRÜ 
kui ELi konteksti." 

E t Ees t i piirivalve o n SRÜ oma l t midagi õpp inud , võis kuu l 
d a ü le poole Soome lahe . Nooruke h ä ä l t e a t a s h e a s eest i , hal
v a s inglise ia r a h u l d a v a s vene keeles seda , m i d a p idas ime mi
nev ikuks : Pogranpost Pakri. Sudno, desjat mü severneje Pak
ri, otvetšaitel" S a m a m o o d i a n d i s e n d a s t t e a d a Majak 
Naissaare". 

H ä m m a s t a v , et j u s t ne i l samal kahe l apri l i iõhtul , ku i p ü ü d 
likke piirivalvureid võis k u u l d a eetr i t r i s u s t a m a s , ei vaevu
n u d teised piirivalvurid Tal l inna s a d a m a s laevalt t u l n u d rei
sijalt p a s s i k ü s i m a . 

Sõjaväekommentaar 
Mereväe staabiülem kaptenleitnant VEUO PÄRLI: 
Sõjavägi on olemas, et võidelda välisvaenlase vastu. Oma 

rahva vastu seda Lääne-Euroopas saata ei saa. Seetõttu teeb 
piirivalve-, s.o. siseministeeriumi laevastik kõiki ettevaatlikuks. 
Eesti piirivalve järgib Vene malli — ei ole ju vaja kõiki läbisõit-
vaid laevu teada. Nende poole on mõtet pöörduda ainult siis, 
kui on vaja kelleltki midagi pa luda, näiteks mõnd paat i otsida. 

Ka sõjavägi vajab ametiühingut 
Kahes viimases "Eesti Ekspressi" numbris on toodud näi

teid vägivalla kohta Eesti sõjaväes. Kas Rootsis sellist prob
leemi ei ole, kaptenleitnant VELJO PÄRLI? 

Dedovš t š ina t Roots is ei ole. See oli sõja ajal j a jä re l , kui sõ
javäes oli palju neid, kes olid sea l k a u a o lnud . See juur i l i 
k a r m i d e k a r i s t u s t e g a kiiresti välja. Ni isugune nä ide , n ä g u oli 
2 7 . aprilli "Eesti Ekspress i s" , o leks Läänes v a s t u v õ t m a t u , 
s e s t sõjavägi p e a b õ p e t a m a või t lema vä l i se v a e n l a s e , mit te 
k a a s l a s e , o m a r a h v a v a s t u . 

Ajateenijat ei s a a ka lõpu tu l t koorma ta . L ä ä n e m a a d e s on 
ajateenijatel a m e t i ü h i n g u t e n õ u d e l 4 2 tundi t e e n i s t u s t nä
da las . 

Madli V i t i s m a n n 
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Veel üks 
ametiühing 
20. aprillil kogunes 19me-

remeest, et algatada Eesti 
Meremeeste Sõltumatu Ame
tiühingu loomine. Valiti alga
tusrühmi: Aivar Kaur, Jüri 
Lember, Arvi Rohumaa, Mar
gus Treu ja Andres Vihmar. 

Otsustat i välja töötada or
ganisatsiooni programm, lä
himad eesmärgid j a põhikir
ja kondikava, määrata kind
laks asutamiskoosoleku aeg 
ja koht ning teatada sellest 
laevadele; uurida organisat
siooni tegevuseks vajalike 
ruumide rentimise võimalusi 
ning võ t ta ühendust teiste 
samalaadsete organisatsioo
nide esindajatega, e t kasuta
da nende kogemusi j a infot. 

Algatusrühmaga saab 
ühendust võtta aadressil 
Tallinn, Rävala p s t . 4 , tuba 
905, "Memento Mare". Tele
fon 4 2 9 3 54 (Ander Paeorg) 
ja faks 4 2 56 24. 

Ebalev pilk 
lokkidele 

Kaptenikommentaar 

Kuidas suhtutakse pikkade 
juustega noormehesse Rootsi 
reisilaeval, kapten STEN LE-
WANDER? 

Juusteprobleem oli Rootsis 
hu ikaega tagasi. M o o d muu
tub vaŠTavaff sellele, kuidas 
maailm muutub. Kui tulid biit-
lid, siis rootslased ütlesid: oh 
õudust, kui koledad need pi
kajuukselised välja näevad! 
Siis m o o d muutus ja pikkadest 
juustest loobus esimesena sõ
javägi, sest need segavad te
gutsemist. Vastavalt sellele 
on muutunud ka nõudmi
sed. 

Tänapäeval po le oluline, 
oled sa pika- voi lühijuukseli-
ne, peaas i , et puhas ja korra
lik. Reisilaeval on vormiriietus, 
ja kui sa näed välja korralik ja 
su juuksed on korras, võid ka 
pikkade juustega ol la. Kui näi
teks punkar tuleb laevale 
tööle, p e a b ta ikkagi vormi 
kandma. Punkar ollakse tava
liselt koos sõpradega, laeval 
oleks t a üksi. Muidu ei keela 
keegi meestel kõrvarõngaid 
kanda või huuli värvida, kui 
nad t a h a v a d . Peaasi, et olek
sid p u h t a ja korraliku välimu
sega. 

Madli Vitismann 

Austraalias 
loetakse 

Eesti 
merelelite 

Austraalias elav Edmund 
Ots (vanemmehaanik, nagu 
ta kirjale alla kirjutas) saatis 
meile väljalõike sealsete eest
laste ajalehest "Meie Kodu", 
1. veebruar 1995. See on 
kapten Evald Kase pikk ar
tikkel "Eesti merendusleht 
"Meremees". Mõtteid kauba-
laevandusest". Meie lehes il
munu põhjal teeb autor üle
vaate paljudest Eest i mere-
sündm ustest ja 
-probleemidest, n ing lisab ka 
omapoolseid arutlusi. 

Kõige alguses nimetab 
kapten Kask Kolme merelehe 
tegijat, kõik puha haisinime-
sed. "Imestan, et sellisel 
meeste tegevusalad — meren
dus — on naised nende hää-
lekandiad-tegijad. Selgitu
seks olgu öeldud, et neil nais
tel näib olevat mereharidus. 
Nõukogude ajal käisid mit
med eesti naised merekooli
des. Enne Teisi maailmasõ
da, 1940, oli Eestis ainult üks 
dipl. naislaevajuhtkondlane 
— prl. Laas /.../" 

Täname südamest Aust
raalias kodu leidnud mere
mehi, k e s meist n õ n d a hästi 
mõtlevad! 

Toimetus 

• • 

Uks traditsioon jälle jätkatud 
"Eesti laevanduse aasta

r aama tu 1995" ilmumine oli 
3 . mail paljudele merendus-
tegelastele põhjus meremuu
seumisse kokku tulla, sünd
muse üle rõõmustada ja te
gijaid tänada. Tegijad 
tegutsesid Eesti Meremeeste 
Liidu egiidi all j a moodusta
sid töörühma eesotsas Rein 
Raudsaluga, lükmeiks Olev 
Leino, Reet Naberja Kalle Pe
dak, toimetajaks Enn Kreem, 
autoreiks pea- ja muidu di
rektorid, rektorid ning muud 
spetsialistid. 

Muuseum i direktor ja Me
remeeste Liidu vanem Ants 
Pä rna rääkis ajaloost. Aasta-
raamatuid-kalendreid anti 
välja juba sajandi algul. Lae
vanduse aastaraamat ihnus 
k a aastail 1936—1938. Tol 

korral kolmest numbrist 
kaugemale ei jõutud, tuli an-
nektsioon ja okupatsioon. 
"Hiljem ei olnud väljaandmi
ne muidugi mõeldav. 1960. 
aastate lõpus. rääkisin väl
jaandmisest. Öeldi, et ei saa 
niisugust asja teha, perioodi
liselt ilmuvat hoopiski mitte. 
1948. aastal oli üks veel 
Rootsis i lmunud. Tahan loo
ta, et nüüd jätkub raamatu 
väljaandmine igal aastal." 

Rein Raudsalu ütles, et 
aastaraamatu väljaandmise 
üle on mõeldud juba mitu 
aastat, aga pole seni tegemi
seni jõutud. Möödunu cTaas
tal hakkas asi siiski ilmet 
võtma. "Et Eesti Meremeeste 
Liit on põhikirja järgi organi
satsioon, mis tahab ja peab 
eesti rahva hulgas teadvus
tama Eesti mereriigiks ole-

Vasakul mu he l eb toimetaja Enn Kreem, paremal ots ib 
au to r Mati Õun, kulm kor t sus , r aamatus t oma nime. Toi
muva t jälgivad kaptenid Roland Leit j a Rein Raudsalu. 

mist ning tutvustama me
reasjandust, siis arvati, et 
kõige õigem olekski liidul see 
raamat välja anda. Koguti 
rühm entusiaste, kes pöör
dusid võimalike autorite poo
le, ja nii see läks. Sellise raa
matu väljaandmine ei ole 
muidugi kuigi lihtne ega 
odav. Seetõttu täname väga 
neid, kes meid rahaliselt 
aitasid. Nüüd ei ole ka spon
sorlus teatavasti enam moes. 
Niisiis loodame, et raamat on 
neile ettevõtteile, mille rek
laami raamatus avaldame, 
tõesti heaks tutvustuseks ja 
oleme sel moel nendega tasa. 
Loodame, et raamat neile 
meeldib. 

Loomulikult hakkab kogu
miku kohta palju märkusi 
tulema. Kaht olen juba kuul
nud — enne seda, kui raa
mat üldse lahti löödi: miks 
nii õhuke ja miks ei ole kõ
vad kaanea. Aga ka sisulised 
märkused on teretulnud, 
sest meil on plaanis tööd jät
kata. Kui tuleb keegi, kes pa
remini teeb, siis anname õtsa 
lahkelt käest ja aitama kaa
sa. Pean ütlema veel ühe rõõ
mustava asja: raamat tuli 
kaks korda suurem kui pla
neerisime, ja oleks võinud ka 
kolm korda suurem olla. Jä
relikult on, millest kirjutada, 
ja on, kes tahab kirjutada." 

Enn Kreem väitis, et tema 
jaoks oli aastaraamatu koos
tamine tingitud ka Eesti me
remeeste mõnitamisest pä
rast "Estonia" laevaõnnetust, 
kusjuures osa Eesti ajakir
jandusest tegi selle kaasa. 
'Eestlane arvab ikka, et 
naabri aias on rohi roheli
sem, kirbud kaunimad ja 
tirtsud targemad. Selles abi
tuse meeleolus tõusis ki 
uuesti mõte, et on vaja taas
tada laevanduse aastaraa
mat. Sisuliselt ei ole see mui-

Meremehe saatus 
"Eesti Päevalehe" 25. märtsi 1995. a. numbris ilmus lühi

ke notiits: 
Uppus koera päästmisel 

Kanadas Belleville'i lähedal uppus 80-aastane eestlane 
Karl Küll. 

Ta vajus läbi nõrga jää, kui ta katsus päästa oma vette kuk
kunud koera. Karl Küll oli rannast kümne meetri kaugusel, kui 
ta jääst läbi vajus. Koer päästeti hiljem teiste kohalerutanud 
inimeste poolt. 

Karl Küll oli aurulaeval "Merisaar" teiseks tüürimeheks, 
kui ma 14-aastasena 1939. a. suvel veetsin isa juures laevas 
oma viimase rahuaegse koolivaheaja. Varsti pärast kojutule
ku t algas teine ilmasõda, ja "Merisaare" uputasid sakslased 
1940. aasta juulis. 

"Merisaart" ründava allveelaeva kapten oli Otto Kretsch-
mer, Kriegsmarine kõige edukam allveelaevade komandör Tei
ses maailmasõjas. Selle peale vaatamata, et ta eesti kauba
laeva kahe torpeedoga tulistas, ei suu tnud ta seda hukuta
da, sest s u u r lainetus takistas allveelaeva vöörtekil asuva 
kahuri kasutamist, mis põhjustas vahilolevat ohvitseri U-99 
logiraamatusse sisse kandma: "See oli täiesti ebaõnnestunud 
päev (völlig verfahrener Tag), mis ei tohi korduda." 

Tahes tahtmata keerlevad mõtted selle meremehe saatuse 
ümber, kes eluga pääses kahest sõjaaegsest rünnakust ke
set ookeani, j a lõpuks jättis omaelu, püüdes oma koera pääs- II tüür imees Karl Küll j a 
ta, rannast ainult kümne meetri kaugusel... kapten August Schmidt vo-

Erik Schmidt tavad päikesekõrgust «Me
risaare» komandosil lal . 

Raamatuesi t luse avas Ees
t i Meremeeste Liidu vanem 
Ants Pärna. 

dugi veel kindlalt välja kuju
nenud. Diskussioon selle 
üle, kellele see raamat on 
üldse määratud, käib veel. 
Tean, et näiteks Olev Leino 
arvab: see on ainult mere
meestele. Ise unistan, et 
seda loeksid keskkooliõpila-
sedki, järelikult peaks oiema 
rohkem belletristikat. /... / 
Ühtlasi tänan töörühma liik
meid — neid töömesilasi, kes 
väga palju aitasid, eriti kap
ten Raudsalu, kelle energia 
on olnud ammendamatu. 

Tänavuse aastaraamatu 
eelkäijad olid näha muuseu-
mivitriinis. 

Mari Vamba 
Madli Vit ismann 
Isi Trapido fotod 

Mereklubist 
Eesti Merelaevanduse 

peadirektor TOIVO NIN
NAS, liigub kuuldus, et Me
reklubi on antud või antak
se lähemail päevil n n . Štše-
kotini ametiühingule. 

Kuuldus on vale. "Tormi
lind", kuhu Mereklubi kuu
lus, läheb müüki, aga klubi 
viiakse laevanduse bilanssi. 
J a laevandusel on soov anda 
see üle organisatsioonile, 
mis hakkab tegelema mere
meeste puhkuse, spordi ja 
muu seesugusega. Omal ajal 
mõtlesime selle organisat
siooni all Eesti Meremeeste 
Liitu (kirjalik ettepanek tehti 
22. juulil 1993 — M. V.), aga 
see pole asjaga hakkama 
saanud. Mökutas ainult sel
le ümber paar aastat. 

Nüüd on tahtjaid kaks: 
Štšekotini ametiühing ja rae-
remisjon. Mingit otsust veel 
ei ole ja enne sügist ka ei 
tule. Juhatusel on mõlemad 
avaldused olemas. 

Madli Vi t ismann 

Pomm laevas? 
(algus lk. 10) 
olnud. Peal oli 580 reisijat — täiesti normaalne hulk. Kas kee
gi aimas midagi, ei tea. Minu juures on käinud ainult üks 
ajakirjanik, rootslane. Tema avaldatud artikkel on väga hea
tahtlik, seal on öeldud, et kapten ja meeskond võtsid kõik 
ohutusmeetmed kasutusele. 

Ei ole kuu lda olnud, e t maai lmas üldiselt oleks reisilae
vadele pommiähvardust t eh tud . 

Asi on väga lihtne. Maja on põhimõtteliselt üles ehitatud 
tugi postidele, teatud kohad on nõrgad, ja kui seal midagi 
teha, hakkab ehitis ise lagunema. Aga et laev põhja lasta, tu
leb panna neli-viis-kuus pommi, kõik tugevad, ja kõik all
pool veeliini. Tavalisele inimesele ei ole seejõukohane. Ja nii
sugustes kohtades ei saa ka nii palju võõraid märkamatult 
käia, et pomme panna. Tulekahju võib niiviisi ju tekitada, aga 
siis peab ka vastava tuulega ilma otsima. 

Väljastpoolt, "kollase allveelaeva" pandud pommi ei saa 
laeva seest otsida. . . 

Ka see oleks ju võimalik, aga mis efekti see annab? Peale
gi, sõidu ajal ori väljastpoolt pommi paigaldada üsna võima
tu — mul läheb siis ju kohe sõidukiirus maha, kui keegi kül
ge hakkab, vahutamine parda ümber muutub . Kummaski sa
damas pole see panek ka eriti tõenäoline. Lisaks on sellise 
pommi panek kallis ja risk on liiga suur. Praeguses rahvus
vahelises olukorras pole see mõeldav. Võib olla Kuitahes suur 
konkurent, aga sellise asja peale ta välja ei lähe. 

Ainult hull Tanaatik võib pommi enesega kaasa tuua ja sel
lega koos õhku lennata. Aga kui ka nii oleks — laeva see ei 

uputa. "Estonia" vett täis võtmine ja pommikahjustus kahe 
sektsiooni uppumatusega laevas on põhimõtteliselt kaks ise 
asja. 

Meie elu laevas on niigi üles ehitatud küllalt suure kont
rolli all olevana, meresõit on kord juba selline tegevus. Ei tohi 
ühe hullu ähvardaja pärast pöörata edaspidi kogu tähelepa
nu niisugustele asjadele ja peamised, palju tähtsamad, see
tõttu ära unustada. 

Muidugi on inimrohkes kohas laeval lõhkev pomm neile 
inimestele ohtlik, ja seda tuleb igati vältida, aga laev sellest 
ci upu. Lennukiga on natuke teine asi. Iga mootori seisku
mine või korpuse vigastus võib seal allakukkumise põhjus
tada. 

Mari Vamba 
Madli Vi t ismann 

Kalda kommentaar 
Kas sööstsite pommiähvardusest kuuldes kohe laevale, et 

hakata seal vägesid juhatama, RAS-i Eesti Merelaevandus tur
vateenistuse pealik AHTO KELNIK? 

Ei sööstnud. Laeva"turvamehed on õppinud mitmesugustel 
kursustel, nad on saanud piisava väl jaõppe, et näiteks pommi 
ära tunda. Ega nad muidugi pärissapöörid ole, aga voib-olla 
õnnestub neil ka sütik ära võtta. Ent kuidas jälgida reisijaid ja 
kaupa nn. ohtlikes tsoonides ja mida seejuures eriti silmas pida
da , seda on nad Päästeameti kursustel teada saanud. Ja ka 
laevas tehakse sedalaadi õppusi. 

Madli Vitismann 
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Afuümamcia (tigusid 

Eesti-Läti 
Arendusfirma "Triigi Deve-

lopment" korraldas mullu 
24.—30. juulini koostöös Ah
venamaa maavalitsuse ja 
Läti Vabariigi Tallinna Suur
saatkonnaga teoreetilis-
praktilise seminari maal, 
merel ja sadamais, mis tõi 
kokku osavõtjaid mitmelt 
alalt: läänepoolseid maa- ja 
linnavalitsejaid, sadamate, 
piirivalve, tolli, mereturismi, 
Kaardifirma "Regio", mereuu-
rijate ja tulevikukavade tegi
jate esindajaid. 

Eesmärgiks oli Lääne-Ees-
ti saarestikus ning Liivi lahes 
mereturismist huvitatud ini
meste kokkusaamine. Eesti 
laevastikus olid "Kiiko", 
"Aurelia", Villu", "Sulev" ja 
"seaduste austamise vajalik
kuse" õppevahendiks osutu
nud "Rock City". Ettevõtmise 
peaorganisaator oli Eero 
Lapp. 

Läti osavõtjad olid kahe 
suurepärase avamerejahiga 
"Rita" ja "Spaniel" ning kata
maraaniga, asju ajanud Läti 
Vabariigi Tallinna Suursaat
konna I sekretär Klavs Rats, 
kes meiega kõik asjad eesti 
keeles ära korraldas. 

Igasuguse praktilise tege
vuse kõrval (oli vaja navigee-
rida, purjesid seada, süüa 
teha, mootorit Utö juures pa
randada, tolli- jm. formaal
susi õiendada, praktilisse sa
dam aelusse sobituda jne.) oli 
korraldatud ka külalissada-
mate seminar. 

See toimus Ahvenamaa 
omavalitsuse, lagtingi hoo
nes, mis oli 1979. a. valmis 
saanud. Majaperenaisena 
võttis külalisi vastu ning an-

külalissadamate ühisseminar Ahvenamaal 
dis emotsionaalse ülevaate 
Ahvenamaa ajaloost saares
tiku ainuke naisminister ja 
asemaavanem Harriet Lin
demann . Parlamendis on 30 
inimest, valitsuses 5, hiljuti 
oli tehtud ümberkorraldusi 
ning kaotatud toitlustus- ja 
transpordiministri kohad, 
nende ülesanded jagati teis
te vahel. Harriet Lindemanni 
hooleks on Ahvenamaa saa
restiku tervishoiu- ja sot
siaalküsimused. 

Ahvenamaa maavalitsuse 
turisminõunik Ralf Johans-
son rääkis Ahvenamaa turis
mist. Saarestikus on 25 000 
elanikku ja külastajaid on 
1,5 miljonit. Tema ettekan
des olid mõned esmapilgul 
üllatavad seisukohad. Näi
teks: me müüme elamusi, 
meie kuld on vanad inime
sed, kellel on elav traditsioon 
ning heatahtlik soov suhel
da; või see, et 70% turistidest 
tuli 1993. a. talvel — need 
olid jõulumatked laevadel. 

1992. a. ehitatud purje-
laev "Linden" oli nii oluline, 
et üks hotellikett maksis 
peale, et see teeks oma reise 
Marienhamni sadamatest, 
mitte ei läheks Saksamaa 
kanti. 

Ahvenamaal on vastu võe
tud seadusi turismi poolt ja 
turismi vastu, aga on ka sea
dusi, mis on soome keele 
vastu, et säilitada saarestiku 
elanike traditsiooniline oma
pära. 

Turismi aitab edendada 
näiteks see, et taludele on 
antud toetust suvituskohta
de väljaehitamiseks. Ehitus-
ettekirjutused on nõrgad, 

igaüks ehitab enamasti nii, 
nagu tahab. Eesmärgiks igal 
pool see, et külaline jääks ra
hule, tuleks tagasi, ja võtaks 
sõbrad ka kaasa. Üldiselt jäi 
mulje, et turism on seal (või 
loodetakse ideaalis) majan
dusharu, mille heaks kõik 
teised töötavad. 

Muidugi anti sõna ka kü
lalistele. "Charter Hansa" 
kipper Andrejs Butkevics 
rääkinuks nagu Läti külalis-
sadamaist, tegi aga hoopis 
oma firmale reklaami, Kaa
rel Orviku rääkis looduse ja 
sadam aprojekteerim ise va
hekordadest. Jan Sundst-
röm, Marienhamni Läänesa
dama juhataja rääkis oma 
sadamast: sadamaametis on 
15 töötajat, neist 2,5 on ad
ministratsioonis. 1993. a. 
käis 4023 laeva, neist 3407 
olid reisisissesõidud. Sisse
tulek oli üle 19 miljoni 
FIM-i. Päevas käis regulaar
selt 9 reisilaeva. Samas ter
minaalis olid Viking ja Silja 
ühe katuse all. 

Marienhamni jahtklubi 
kommodoor Gun Holmst-
röm oli meid sadamas sü
damlikult siidriga vastu võt
nud, tema rääkis ka Idasa-
damast lähemalt. See on 
jahtklubi majandada. 

Oma sadamast, Engurest, 
ju tus tas selle omanik Arnis 
Krauklis. Ilmar Jõgi jutu
teemaks oli Läänemere ida
ranniku avamise projekt. 
Saaremaa tollini ees Mart 
Kiisa rääkis Eesti tollikorral-
dusest. Ahvenamaa omast 
kõneles Tom Söderholm. 
Merepiirivalvest rääkis Saa
remaa poole pealt Mart Mets 
ja Ahvenamaalt vaadates 

Ühisseminari avamine jahtklubi lipuväljakul 

Reisisadamat, kus «Silja» «Vikingiga» kõrvu, t u tvus t a s sa-
damaülem J a n Sundst röm (paremal). J u t u tõlkis eesti 
keelde Külli Rikas ja läti keelde Klavs Rats . 

Ahvenamaa autoregis t r is on 30 VIP-numbrit. Turismišef-
fi Ralf Johansson i peetakse tähtsuse l t nel jandaks. 

Harr ie t Lindemann tutvustab oma tooli- Eero Lapp kingitusega jahtk lubi kommodoo-
le nõjatudes Ahvenamaa vali tsuse kabi- riie Gun Holmströmile. 
n e t t i . 

Tage Danielsson ning Ja r l 
Lahtinen. 

Vägisi hakkas riiuks kis
kuma kaardikirjastuse "Re
gio" merekaartide toimetaja 
Pia Talimaa ettekande pä
rast. Läti esindaja esines tõ
sise protestiga, et kui Eesti 
merekaarte tutvustavalt 
stendilt ei võeta maha seda 
kaarti, kus Läti ja Eesti va
hele on merele piir tõmma
tud, esineb ta ametliku aval
dusega. Pia katsus küll sele
tada, et seal on juba 
tingmärkide seletuses öel
dud, et see on piirkond, mis 
on valitsustevahelise kokku

leppe ootel või nii, aga naab
rimees oli kindel oma nördi
muses. Nüüd tagantjärgi on 
hea naerda külL et see oli 
meie räimesõja väike algus. 
Sest ega hr. Metski tõsisest 
jutuajamisest pääsenud. Mis 
need kaks kanget omavahel 
seletasid, ei tea, sest kõrva
list sinna vaja polnud, aga 
lõpuks läksime siiski sõbra
likult igaüks oma poolele ehk 
köki. 

Tõsine asi see merekaarti
de tegemine... 

Ree t Naber 
Reet Naberi ja 

Madli Vi t i smanni fotod 

"Kaluri Leht" 
Mainumber tutvustab uut keskkonnaminist

rit Villu Reiljanit, kel pole eelkäija töö kohta üht
ki pretensiooni. 

Kõneks on New Yorki kalanduskonverents, 
mille IV sessioonil keskenduti vahelduva paik
nevuse ja kaugele rändavate kalade varu juriidi
liste kaitsestruktuuride kehtestamisele. 

Kesksel kohal on seekord Läänemaa kalurite 
ja kalurifirmade tegevus. Vajalikku informat
siooni sisaldab veerg, kus on jut tu kala vastu
võtu/esmakokkuostu litsentsimisest Eestis, ke
vadistest keeluaegadest ning väikelaevade tehni
lise ülevaatuse toimumiskohtadest ja 
-aegadest. 

Keskkonnaministeeriumi looduskaitse ja -ka
su tuse osakonna nõunik Veljo Ranniku tutvus
tab põhjalikult igaüheõigust veekogul j a kallas
tel. 

Mari Vamba 

Aprilli lõpul peeti Avatud Ees
ti Fondi eestvõttel Tartus ja Tal
linnas seminar teemal "Uuriv 
ajakirjandus tänapäeva Eestis". 
Üks e t t ekanne oh ka "Estonia" 
katastroofi kajastamisest . Esi
mese osa sellest pidas Tiina Jõ-
geda "Eesti Ekspressist". Ta ni
metas oma jut tu meeliskluseks 
selle kohta, mis tal Eesti. Soome 
j a Rootsi ajakirjandusest sil
ma jäi. "Estonia" katastroof oli 
kurb sündmus küll, aga aja
kirjanikele magus pala, ütles 
ta. Tema sai informatsiooni 
eelkõige Läänest, kus katast
roofi Kajastamine oli Igati pa
rem ja haaravam. Eesti ajakir-

Sensatsiooni jaht imata 
jandus-kass aga lohistas ram
musat hiirt sabapidi järel, selle 
asemel et tollele kõrri karata. 
Meil sündmuse ajakirjanduslik 
analüüs puudus, uuriva ajakir
jandusega tegemist ei olnud. Hea 
oli Heino Levaldi arut lus. Ellu
jäänute mälestused olid lugejaile 
väga vajalikud, kusjuures väi
kestes kodukohalehtedes olid 
need paremad. 

Kõneleja nentis, et meie 
ajakirjandus ei tegelnud pisa
rate väljapressimisega. Polnud 
ka poleemikat — ei selle üle, 
kas meremehed on süüdi, ega 
ka vraki ülestõstmise üle. 
Ainult vähendati informatsioo

ni. Raadiod töötasid Jõgeda mee
lest kõige paremini. 

Ettekande teises pooles arut
les Priit Hõbemägi (samuti 
"Eesti Ekspress") selle üle, mida 
ja kas üldse on meie ajakirjani
kud õppinud "Estonia" nuku ka
jastamisest. Tema meelest ilm
nes "Tallinki" õnnetusest kirjuta
misel kvaliteetlehtedcs oota
matult kollane toon: "Rahva 
Hääle" pealkirjad olid otse soom
lasi süüdistavad ning Raivo Pal
maru "Eesti Sõnumites" ka ten
dentslik. Vaid mõnes kohas tai
bati rõhutada, et selles 
õnnetuses puudusid ohvrid. 

Mari Vamba 



1 6 M£ftEM££S Nr. 1 0 - 1 1 ( 9 8 3 - 9 8 4 ) Te i s ipäev , 16 . m a i 1 9 9 5 

Plahvatus "Talranna" l a e v a r e m o n d i t e h a s e s 
Volbriööl tehtud tulevärgile, mis vastu hommikut Pirital 

"Salocenteri" mahapõlemisega lõppes, jä rgnes 1. mai lõuna 
paiku kõva kõmakas Tallinna kesklinnas. Kell 12.45 polit
seisse helistanud valvurionu teatas, et j uba kell 12.18 lendas 
õhku aktsiaseltsi "Talrand" boileriruum endise 36. laevare
monditehase territooriumil. 

Kohe sõitsid sündmuskohale politsei ning tuletõrje- ja 
päästeameti töötajad, kes nentisid, et kahe maja vahel asuv 
ühekorruseline boileriruum on muutunud r isuhunnikuks. 
Koos boileriruumiga olid segi paisatud k a pesuruum j a osa 
riietusruumi sisseseadest: nii mõnigi veetoru või kraanikauss 
oli a k n a s t välja vupsanud. Parasjagu põrutada oli saanud ka 
kõrvalasuva mehaanikatsehhi sisseseade, kuid ruum oli siis
ki ü s n a terveks jäänud. Kellegi käsi oli t sehhi seinale riputa
nud kena punase venekeelse loosungi: "Ökonoomika j a noid-
likkus: tootmise alused". Sealt loosungi alt oügi eterniiti, kive 
ja kaikaid tsehhi lennanud. Kas vägevast põrutusest või (po
litsei arvates) töömeeste laiskusest lae alla ronida, näi tas ur
in a seinal olev elektrontablooga kell veel Moskva aega — ko
guni tund aega ette. Tuletõrjujate esialgsete tähelepanekute 
kohaselt oli keegi kenal pühapäeva hommikul boileri küde
ma pannud ja ise kuhugi jalutanud. Boiler ei saanud oma 
ülesandega aga vee puudusel hakkama ning lendas ribadeks. 
Vaatamata põhjalikule rusuhunnikus sobramisele ei leidnud 
politsei ega ka demineerijad mingit jälge pommist või m u u d 
sorti pahatahtlikkusest, õnnekombel el o lnud töölisi plahva
tushetkel hoones — seetõttu ei saanud keegi viga. Huvitav 
on muidugi see, e t õnnetusest teatati politseile alles ligi pool 
tundi hiljem: lu siis otsiti esialgu võimalikke ohvreid j a süüd
lasi omal käel. 

Küllike Rooväli 

Kahe kõrgema hoone vahel asuvas boileriruumis to imu
nud plahvatus purus tas eh i t i se põhjalikult. Sellel pildil 
on naha ka tusesse tekkinud auk. 

TALLINK 

ESTLINE 
<Š3F̂  ASESAGENALtd 

ScanTrans 

Eestlased võeti 
tollis pommiga kinni 

Stockholm. Suurel neljapäeval 
võeti kinni kaks meest Eestist, 
kui nad saabusid "EstlineT parv
laevaga Tallinnast Vabasada
masse. Autost leidis toll pommi, 
mis koosnes kahest lõhkeaine-
Sulgast Ja ühest patarelagregaa-

istT Keskealised mehed on sest
saadik olnud vahistatutena Kro-
nobergi eeluurimisvanglas. 

"Mehed on teatanud, et pomm 
pidi neid kaitsma rühmituste 
vastu, kes neid Eestis olid ähvar
danud," ütleb tollikriminaali Ju
hataja Tore Rägnäs. 

"Metro", Z8. aprill, esikül
jeuudis 
Suurel neljapäeval konfiskee

ris toll isegi lõhkeained, mis ka
hel Eesti Kodanikul olid autos 
kaasas, kui nad tulid parvlaeva
ga Tallinnast Stockholmi Vaba
sadamasse. 

Põhimõtteliselt oli see pomm, 
mis meestel oli pardal. Ainus, 
mis puudus, oli lõnkekapsel. Me
hed väitsid, et nad ei teadnud, et 
pomm oli nende autos, aga nad 
võeti kinni ja vahistati hiljem sa
lakaubaveo tõttu. 

"Dagens Nyheter", 29. aprill, 
"Suurenenud salakaubavedu 
Idast" 

Tal l innas t o i m u b m e r e õ i g u s e t e a b e p ä e v 
23. mail toimub RAS Lo

gistika Majas Veeteede Ame
ti mereõiguse teabepäev. 

Teabe päeva eesmärk on 
tutvustada õiguslikke ja teisi 
[>robleeme, mis on seotud 
aevaostu-müügi lepingute

ga, laeva registreerimisega 
Eesti Laevaregistrisse, laeva 
kindlustusega, samuti laeva
perede komplekteerimisega. 
Tutvustatakse laevahüpotee-
gi ja registerpandiga seotud 

f jrobleeme vastavalt kentiva-
e asjaõigusseadusele. Vee

teede Ameti peadirektoril on 
ette valmistatud ettekanne 
meretranspordi tariifipoliiti-
ka kohta. Ettekandes käsit
letakse teemasid, mis puu
dutavad kehtivaid sadam a-
tasusid ja sadamatasudele 
soodustuse rakendamise 

korda. Teemade ring peaks 
huvi pakkuma laevaomani
kele, laevu agenteerivatcle 
firmadele j a sadamatele. 

Teabepäev annab huvita
tuile võimaluse tutvuda 
merendusalaste rahvusvahe
liste konventsioonidega, mil
lega Eesti Vabaruk on 
ühinenud ja rahvusvahelis
test konventsioonidest tu
lenevate nõuetega laeva
dele. 

Teabepäeval jagavad oma 
teadmisi Eesti Vabariigi tun
nusta tud mereõiguse tund
jad ja Veeteede Ameti spet
sialistid. Korraldajad looda
vad teabepäevast laialdast 
osavõttu, kuna teemade ring 
on huvitav ja Eestis kui me-
reriigis seni väga vähe puu
dutatud. 

Eesti Veeteede Amet õnnitleb 
Uno Borki 

65. sünnipäeva puhul ning tänab tehtud 
töö eest 

RE Tallinna Sadam 
sadamates seisid 

15. mail: 
Kes meil käivad 

Muuga s a d a m a s 
"Leswig" — (Saksa lipuga) — laadib 

turvast 
Praam "077" — (Vene) — laadib 

metsamaterjali 
Puksiir "Arn" — (Honduuras) — laadib 

metsamater jal i 
"Kapitan Milovzorov" — (Vene) — laadib 

paberi t 
"Õna"— (Vene) — lossib kakaoube 

Keskl inna s a d a m a s 
"Hasterland" — (Taani) — laadib 

alumiiniumi 

"Isola" — (Honduuras) — laadib vaske 
"Keret" — (Vene) — laadib vineeri 
"Clover Trust" — (Panama) — lossib 

naftakoksi 

Kopli s a d a m a s 
"Constance" — (Hollandi) — laadib 

ümarpuitu 
"Koda" — (Vene) — laadib paberit 
"Hernes" — (Küpros) — laadib 

ammoo niumfbsfaati 

Paldiski s a d a m a s 
Andmed puuduvad 

• • • 
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1 5 . mail: 

"ELMAR KIVISTIK" — teel Kamsaris t P o i n t 
Comfort i 

"ALEKSANDER ABERG" — teel USA 
Läänerannikul t Bandar I m a m K h o m e i n i 

"PAUL KERES" — Lianyungangi s 
"KRISTJAN PALUSALU" — A n c o n a s 
"GUSTAV SULE" — t e e l B o r d e a u x l t 

U u s i k a u p u n g i s s e 
"ALEKSANDER KOLMPERE" — t e e l 

Algecirasest Dordrecht i 
"HAAPSALU" — teel Kal in ingradis t 

Hous ton i s se 
"VILJANDI" — teel Kal iningradist 

Torontos se 
"RAKVERE" — tee l Kobenhavn i s t 

He l s ink i s se 
"NARVA" — t e e l Cartagenast Fai l 

River*sse 
"VALGA" — t e e l Puer to C o r t e s e s t 

Altarnirasse 
"KUNDA" — R o u e n i s 
"PALDISKI" — t e e l Mangalorest Pasajesi 
"MAHTRA" — Peterburis 

Neile, kes ootavad 
"SOMPA" — t e e l Bandjul is t Abidjani 
"KEHRA" — r e m o n d i s Riias 
"AEGVIIDU" — t e e l S a o Francisco d o S u l i s t 

Agadir i 
"KUIVASTU" — t e e l Tal l innast Las 

P a l m a s e s s e 
"KUUSALU" — S a n Pedros 
"PARILA" — Madrases 
"RAKKE" — t e e l R i o d e Janeirost Recife*i 
"VALKLA" — B a t a s 
"PIHTLA" — M a c e i o s 
"NAISSAAR" — t e e l Rot terdamis t Port 

Harcourt i 
"VAINDLO" — P i o m b i n o s 
"FRISOHAVEN" — Abidjanis 
"MUHU" — A n t v e r p e n i s 
"ABRUKA" — t e e l R o u e n i s t Alžiiri 
"VILSANDI" — tee l VentspUs i s t 

A l e x a n d r i a s s e 
"KAPTEN KONGA" — tee l Tal l innast 

B r e m e n h a v e n i s s e 
"KAPTEN VOOLENS" — tee l He l s ink i s t 

A n t w e r p e n i s s e 

"MEHAANIK KRULL" — t e e l A n t w e r p e n i s t 
H e l s i n k i s s e 

"KESSULAID" — t e e l S t o c k h o l m i s t 
A n t w e r p e n i s s e 

"VIERELAID" — t e e l Antwerpen i s t 
S t o c k h o l m i 

"MANILAID" — t e e l Fe l ixs towe ' s t 
V a n a s a d a m a s s e 

"SUURLAID" — V a n a s a d a m a s 
"HEINLAID" — V a n a s a d a m a s 
"PAKRI" — Kl l l ingholmes 
"ANGYALFJÖLD" — t e e l Tal l innast 

Karistad! 
"AEGNA" — Ri ias 
"KABALA" — t e e l Gävlest Pasajesi 
"MOHNI" — t e e l Bol ls tast Almer iasse 
"RAPLA" — t e e l Lovi isast Gunnes i 
"TORMA" — Norrköpingis 
"SOODLA" — Pietarsaaris 
"KLOOGA" — t e e l Antwerpenis t 

G a e t a s s e 
"TRANSESTONIA" — Ärhus is 
"DONATA" — Muugal 
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